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מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'

 על הקשר המיוחד השורר עשרות בשנים, בין מרן ראש הישיבה רבי גרשון אדלשטיין שליט"א
לידידו מרן ראש הישיבה, הגאון רבי ברוך דוב פוברסקי שליט"א

יא אֶחָד" )במדבר י"ז, כ"א( ה לְנָשִׂ יא אֶחָד מַטֶּ ה לְנָשִׂ יאֵיהֶם מַטֶּ ל נְשִׂ "כָּ

הצצה חטופה לדמותו של הגאון ישראל, חכימא דיהודאי, מרן ראש הישיבה רבי גרשון 
אדלשטיין שליט"א ראש ישיבת פוניבז' ונשיא מועצת גדולי התורה 

מים רבים לא יוכלו לכבות את האהבה, הערכה והקשר העז השורר עשרות 
בשנים, בין מרן ראש הישיבה רבי גרשון אדלשטיין שליט"א, לידידו ורעו 

מרן ראש הישיבה, הגאון רבי ברוך דוב פוברסקי 
שליט"א.

לאחרונה נוהג רבי ברוך דוב לומר בהזדמנויות 
שונות, לפני מרביצי תורה וראשי ישיבות: "הנה 
אני ורבי גרשון משמשים כראשי ישיבה בפוניבז' 
כבר קרוב לשבעים שנה. ואני אומר לכם רבותי: 
מעולם! מעולם! לא היה ביננו שום סרך של 
קטטה, מריבה, כעס או קנאה. תמיד היו בינינו 
אהבה ואחווה, שלום ורעות. אדרבה, תמיד 
היתה הקנאה של האחד לא מהשני אלא בשביל 
השני. כל אחד מאתנו רוצה ומקווה לראות אך 
את טובו, גודלו וכבודו של השני". ובכינוס 'לב 
שומע' )שנת תשע"ח( אמר זאת רבי ברוך דוב 
ברבים והוסיף במתיקות: "אתם רואים אותי 

ואת רבי גרשון, תוכלו ללמוד מאתנו שזה אפשרי. יכולים לשמש עשרות 
שנים שני ראשי ישיבות בישיבה אחת, ולחיות בשלום ובשלוה. הנה הראיה 

שזה אפשרי".  
בעבר, כשמרן שליט"א ניאות עדיין לסדר חופה וקידושין בחופות תלמידיו, 
היה מפנה את התלמידים לכבד בכיבוד זה את רבי ברוך דוב. פעם גם טען 
מרן שליט"א בענווה כהתחמקות, כי יש לו קושי בחיתוך הדיבור, ובשביל 

ברכות בחופה ראוי דיבור חד יותר. 
לפני כשש עשרה שנים חדל מרן שליט"א מלסדר קידושין לחלוטין, גם 
לא אצל בני משפחתו וצאצאיו. לא ידועה הסיבה הברורה לכך, אבל רווחת 
השמועה כי מאז שאירע מקרה מסויים, החל להימנע לחלוטין לסדר יותר 
חופה וקידושין אצל תלמידיו. היה זה כאשר פנה אליו תלמיד מהישיבה, 
שנמנה על מקורביו, וביקש לסדר עבורו חופה וקידושין. כדרכו הפנה אותו 
מרן שליט"א לרבי ברוך דוב. אותו תלמיד ביקש לדלג על הוויכוח ואי הנוחות, 

נקט בדרך הרמאות, ואמר למרן שליט"א כי בירר ושמע שרבי ברוך דוב אינו 
פנוי באותו ערב. כעבור ימים ספורים הזדעזע מרן שליט"א לשמוע כי היתה 
כאן רמאות, וכיון שחשש שמא במידה כלשהי, נגרם כאן סרך פגיעה בכבוד 
תורתו של רבי ברוך דוב, גמר בליבו החלטה לא לסדר יותר קידושין לשום 

תלמיד. מאז ועד היום, למעלה משש עשרה שנה.
בשנת תשנ"ז הגיע אחד מתלמידיו הקרובים, להזמינו לשמחת נישואיו 
שתתקיים בירושלים, והציע מרן שליט"א בפניו 
כל מיני רעיונות משונים, כגון שיבוא קודם 
החופה, ויסע חזרה לבני-ברק עוד קודם החופה 
וכדומה. אמר לו התלמיד בחיוך: "אם כן אצטרך 
לקרוא לבני 'חופים' על שלא ראה בחופתי". 
התלמיד ניסה בכך לנסות ולהבין, מדוע מרן 
שליט"א עושה כל מיני טצדקי לבוא לחתונה 
ולא לחופה? השיבו מרן שליט"א: "נו, בסדר 
אבוא לחופה, אבל בתנאי קודם למעשה, שאת 
הברכה אחריתא תכבדו את רבי בערל...". החתן 
שאל: "אבל ראש הישיבה יותר מבוגר?". הוא 
השיב: "אבל הוא רבו מובהק. ואם תתחכם 

ותקרא לי, אני לא אעלה!...".
בימי השבעה על אחיו רבי יעקב זצ"ל, ביקש 
מרן שליט"א מעמיתו בראשות הישיבה, הגרב"ד שליט"א, למלא את מקומו 
באמירת השיעורים. הגרב"ד שליט"א, אשר נפשו קשורה בנפשו של מרן 
שליט"א, הוא גם גדול המבינים בתורת הישיבה של מרן שליט"א, והבין 
לרוחו, בשל כך השאיל הגרב"ד את מחברות שיעוריו של מרן שליט"א, ומסר 
מתוכן. הוא הבין כי אם הוא ממלא מקום - עליו למסור שיעורים ברוחו 

וצביונו של המרא דאתרא של השיעור!
אחיינו של מרן שליט"א, הגאון רבי ברוך דוב דיסקין שליט"א, ראש ישיבת 
'אורחות תורה', מספר כי פעם נסע במונית בצוותא עם ראשי הישיבה, מרן 
שליט"א ורבי ברוך דוב פוברסקי בפתח תקוה. בדרך שאל הגרב"ד פוברסקי 
את מרן שליט"א שאלה גאונית, על הסוגיא שנלמדה בישיבה. מרן שליט"א 
חשב קמעא, ואמר שני מהלכים שניתן להגיד בסוגיא וליישב בהן את הקושיא. 
לאחר שיצאו מהמונית אמר הגרב"ד פוברסקי להגרב"ד דיסקין: "שמעת מה 

שרבי גרשון אמר? זה מוראדיק התירוצים שלו!". 

"אני ורבי גרשון משמשים כראשי ישיבה בפוניבז' כבר קרוב ל 70 שנה, 
או  כעס  מריבה,  קטטה,  של  סרך  שום  בינינו  היה  לא  מעולם!  ומעולם! 

קנאה. תמיד היו בינינו אהבה ואחווה, שלום ורעות" 

המשך בעמוד 7 <<<
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שיחות מרתקות של הגאון רבי אליהו מן, עם מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א
נֵי לֵוִי" )במדבר ט"ז, ח'( מְעוּ נָא בְּ ה... שִׁ "וַיּאֹמֶר משֶֹׁ
וברש"י:  התחיל לדבר עמו דברים רכים

רבינו מבכה ומצטער על מריבות שמתייצבות בפתחי 
בתי ישראל, ודמעותיו על לחייו כאשר שומע את צערם. 

והוא גם מורה על מי לוותר, ומתי לוותר.
לא יודעים היום כיצד להתנהג. צריך לוותר ולוותר. בדרך 
כלל החיכוך בא על דברי שטות. לאשה קשה יותר לוותר, 
ועל הבעל מוטל לוותר! הכל מתחיל ממה שאמרה איזו מילה שפגעה בו 

וכדו'. בן תורה צריך לדעת לוותר!
יש במדרש רבה ]נשא פרשה ט', ב'[ על הפסוק "איש איש כי תשטה אשתו" 

- "לימדה אותך התורה שתהא וותרן בתוך 
ביתך, נשפך היין הוי ותרן וכו', וכן שמנך וכו', 
נקרע כסותך וכו', אבל אם שמעת דבר על 
אשתך - קום כגבר, למה שגבר את". ומפורש 
במדרש שבכל מה שנוגע לגשמיות - עליו 
לוותר, ומה שנוגע לרוחניות - צריך שתהיה 

איש!
אמרתי לרבינו: מרן הגראי"ל שטיינמן אמר 
לי, כי בהיותו בחו"ל, זקן אחד בן שמונים 
ביקש ממנו ברכה, ושאלו על מה תבקש ברכה, 
ענהו: 'על שלום בית'. אמר לו ראי"ל בתמיהה: 
'כזה זקן ועדיין לא למדת כיצד להתנהג עם 
אשתך?' וכשסיפר לי זאת ראי"ל, צחק מאד...

"ב'אורחות צדיקים' כתב שכמו שאדם מתנהג בן 8, 
כך יתנהג בהיותו בן 80. טבע קשה לשנות".

וציין זהירות נוספת בענין  המשיך רבינו 
השלום: "היה ויכוח בין מנוח ואשתו, הוא אמר כי היא עקרה - ולכן אין 
להם ילדים, והיא אמרה שהוא עקר, והיתה ביניהם מחלוקת. המלאך בא 
לשים שלום ביניהם - ולהודיע לה כי היא עקרה, ולכן דיבר עמה ואמר לה 
'הנה נא את עקרה' ולכן אמר 'נא' בלשון בקשה, כמי שאומר אל נא תריבי 

עם בעלך, תדעי שאת העקרה...
"ופסוק זה בא ללמד אותנו, כי הרוצה להשלים בין בעלי מחלוקת, לא יבוא 
אל הזכאי לומר לו אתה הצודק, שאילו היה בא המלאך למנוח, אדרבה, היה 
מרבה את המחלוקת, שהיה טוען אח"כ לעומתה 'ראי שגם המלאך אומר 
כמותי'... רק יבוא אל החייב ויסביר לו כי אינו צודק, ושיודה לזכאי, ועל 
ידי כך יבוא השלום ביניהם. וכך היה מעשה אצל מרן החזון איש זצ"ל, 
שהייתה מחלוקת גדולה ומרן זצ"ל סבר כצד אחד שהוא הצודק, ושלח להודיע 
לההוא שאינו צודק - שהוא אינו צודק, ולא שלח להודיע לצודק את צדקתו".

בני כמה היו מנוח ואשתו? 
"מסתמא מבוגרים. וכבר אמרנו כי כתוב שאיך שמתנהג בגיל 8, כך יתנהג בן 80, אבל 

עם תורה אפשר לשנות ולהשתנות בזמן קצר".
עוד אמר רבינו: "ותאמר לו אשתו לו 'חפץ ה'' וגו', ובחז"ל אמרו שמנוח 
היה עם הארץ שלא הבין את מה שהיא הבינה, וצריך בירור לשם מה כתב 
הנביא את הפרט הזה שהוא היה עם הארץ? "והתשובה: ללמדנו שאדם צריך 
להיזהר בדיבורו אפילו עם אשתו. אילו ידע מנוח שזה ייכתב לדורות כמה 

היה נזהר מלדבר"...
ג' מקץ כ"ד כסלו תשס"ה, אמרתי קמיה רבינו כמה דברים אודות מרן 

הגראי"ל, וגם בענייני וויתור בבתי ישראל.
סיפר לי הרב יצחק לוינשטיין אודות נסיעתו של מרן הגראי"ל  לאמריקה. 
הרי מרן נפל שם מרוב תשישות והתעלף, והיה בחולשה גדולה ובני המשפחה 
בא"י דרשו בתוקף שמיד ישוב לביתו, אבל הוא עצמו התבטא לאמר: "הרי 

אנו ב"ה מצליחים, והשטן כואב לו ומנסה להפריע. לא אכנע לו!".
עוד סיפר, שמחמת המקרה, הגראי"ל היה יום אחד בבית חולים, והפסידו 
יום של עשיה לפי התכנית המקורית, ולכן רצו לבטל את הנסיעה לקליבלנד, 
אבל מפני כבודו של הגר"ח שטיין, שהוא היה ת"ח וזקן מופלג, רצה הגראי"ל 
לנסוע לשם בכל מחיר, וזה לא היה פשוט, והרופא שהצמידו לו אחרי שנפל, 

אמר שעל פי רפואה אסור לו לנסוע.
ענה הגראי"ל: "רבי ישראל סלנטער זצ"ל היה בפריז, ונפל לבור שהיה בו 
כדי להמית בוודאי, ויצא שלם. ואמר: 'הייתי בטוח שלא אנזק, כי באתי עם 
מחשבה מושלמת לשם שמים, ולכן לא יתכן שאנזק'". ואמר הגראי"ל: "אנו 
באנו לכאן במחשבה שלימה לשם שמים, ולכן לא אנזק", ונסעו, וכך הווה 

שעבר הכל בשלום.
הנ"ל הרב יצחק לוינשטיין זצ"ל, סיפר עוד: 
ב'יתד' כתבו גיליון שלם על הנסיעה, ומרן 
הגרי"ש זצוק"ל עבר על כל המוסף, והעיר 
רק הערה אחת - כי באחת התמונות עמוד 
9, בדרשתו של ראש ישיבת טלז שיקגו, מרן 
הגראי"ל נראה נרדם, ולא היו צריכים להכניס 
תמונה כזו. וכאשר אמרו זאת להגראי"ל אמר: 
"לא נרדמתי, רק כל כך דיבר עלי ולא הייתי 

מסוגל לפתוח את העיניים".
בהיות הגראי"ל בבורו פארק, והיה זה אחרי 
בית החולים הנ"ל, לא הכניסו כמעט אנשים 
לבית באופן פרטי, ובחוץ המתינו כמאתיים 
איש. כאשר הגראי"ל יצא, הם ניגשו והוא 
נתן להם ברכות. בין האנשים היה אברך 
שביקש ברכה וקיבל. אחרי כמה דקות, לפתע 
הגראי"ל התעניין ושאל היכן האברך שהיה כאן. חיפשו אותו ומצאוהו בחוץ 
במרחק, והרב יצחק לוינשטיין שמע שמרן אומר לו )כנראה ביקש ברכה על 
'שלום בית'( "האם אתה מוותר?", וההוא לא ענה ברור, אמר לו הגראי"ל: 
"תדע לך שטוב לך לוותר, וזה לא יזיק אלא יהיה לטובתך, תוותר ותוותר!".
וזה דבר מפליא, כי אחרי האברך הנ"ל עברו אנשים רבים והגראי"ל היה 
חלש, ובכל זאת עדיין היה בליבו ובזיכרונו לחשוב להוסיף לו עצה הוגנת...

וזכורני שכאשר בחור היה בא לפני נישואיו להיפרד מהרב שך זצ"ל, מרגלא 
בפומיה לומר לו: "תדע לך שהדרך שלך תהיה - לוותר. תוותר ותוותר! כל 
החיים ויתרתי ואף פעם לא הפסדתי!". ופעם אחת סיפר לבחור, כי בעת 
שהותו בסלבודקא, הוזמן פעם לבית הסבא זצ"ל לסעודת ליל ש"ק, ובסוף 
הגישו ליפתן והתחיל לאכול, וכל כך היה רע שלא יכול היה לאכול בשום 
אופן. הרבנית הייתה במטבח והסבא פנה אליו – מדוע אינו אוכל? והשיב, 
כי אינו יכול, אמר לו הסבא: "דע לך כי היא עושה את האוכל הזה 40 שנה, 
וגם אני לא יכול לאכלו, אבל לא רציתי לומר לה מילה כדי לא לביישה, 
ועתה הרבנית במטבח, אם אתה תאכל מוטב ואם לא, אני אוכל את שלך 

ואת שלי גם יחד, עוד לפני שהיא תשוב מהמטבח"...
פעם אחת הרב שך אמר על פלוני: "אני מרחם עליו שאין לו את התענוג 

של לוותר". 
הוסיף רבינו כנ"ל: "אכן מפורש במדרש, שהדרך בבית היא על ידי ויתור 
ולא מפסידים מכך, מלבד הפעמים שאסור לוותר כדברי המדרש רבה פרשת 
נשא פרשה ט' ה"ב ]שהוזכר לעיל[ שלימדתך תורה שתהא ותרן בתוך ביתך, 
נשפך יין הוי וותרן וכו' נקרע כסותך ולא תפסיד כי ה' ימלא חסרונך ואוצרותיך 
ימלא, אבל אם שמעת דבר אשתך ]בענין קיום תורה[ קום כגבר וכו' כי יש 

פעמים שאסור לוותר".

אמרתי לרבינו: "מרן הגראי"ל שטיינמן אמר לי, כי בהיותו בחו"ל, זקן אחד 
בן שמונים ביקש ממנו ברכה על שלום בית. אמר לו ראי"ל: 'כזה זקן ועדיין 
לא למדת כיצד להתנהג עם אשתך?' וכשסיפר לי זאת ראי"ל צחק מאד"
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ממידותיו הטובות והנאצלות, של מרן רבנו יוסף שלום אלישיב זיע"א
ה" )במדבר ט"ז, כ"ח( ים הָאֵלֶּ עֲשִׂ ל הַמַּ לָחַנִי לַעֲשׂוֹת אֵת כָּ י ה' שְׁ "כִּ

בית מלא ספרים
צורת ביתו הקטן של רבינו, בנויה על מידות טובות!

על אף מימדיו הקטנים של הבית, שמטבע הדברים לא היה מקום רב להציב 
בו ספרים, בכל זאת הבית מלא בספרים מן הקצה אל הקצה, ובכל תקופה 
היו צריכים להוסיף עוד ארון ועוד ארון. הטעם לכך הוא משום שמחברי 
ספרים רבים שלחו לו את ספריהם, וחשש שאם יזדמנו לביתו ויראו שאין 
ספרם נמצא שם - ייפגע כבודם, לכן הפך ביתו להיות ספריה בזעיר אנפין, 

כדי שלא לפגוע חלילה באף מחבר.

"פלוני עלול להפגע"
היה מוסד אחד הקרוב ללבו של רבינו, 
ועשה הרבה  רבים  כוחות  שהשקיע 
השתדלויות כדי שהמוסד יצליח. לאחר 
זמן התעוררו בעיות רבות שהעיקו על 
קיומו של המוסד, דבר שהכאיב מאוד 
לרבינו, והוא עשה פעולות שונות כדי 

להצילו.
לאחר זמן נראתה הישועה באופק. 
פלוני בעל אמצעים ששמע על כאבו של 
רבינו, הודיע כי הוא מוכן לקחת את 
המוסד על כתפיו, ולפתור את הבעיות 
השונות שהעיקו עליו. הבשורה הטובה 
הגיעה לרבינו ביום חמישי לפני תחילת 
השיעור. רבינו נתמלא שמחה גדולה על 
הפתרון והישועה. שאלוהו: "האם אפשר 
להביא אותו לבית כדי לגמור את העניין?"

אמר רבינו: "בוודאי!"
הוסיפו ושאלו: "האם אפשר להביאו עוד לפני שבת?"

אמר רבינו: "בוודאי!"
מיד לאחר השיעור נגשו לתאם את זמן הביקור. להפתעתם הגדולה, חזר 
בו רבינו מכל העניין ואמר להם: "הכל בטל ומבוטל, איני מסכים לכל המהלך 

הזה".
כששאלוהו מה קרה לפתע, אמר רבינו: "עשיתי חשבון שיש אדם אחד 
שיכול להיפגע מן המהלך הזה, ולכן החלטתי שהכל בטל ומבוטל. על אף 
שהתחננו בפני רבינו ואמרו: "הלא זו הדרך היחידה להציל את המוסד, 
ולהעמידו על דרך המלך". ברם, רבינו בשלו: "אם זה גורם לפגיעה, הכל 

בטל ומבוטל!".
אחד מחשובי הרבנים נכנס אל חדרו וניסה לשכנע, אולם לאחר שיצא אמר: 
"הרעבע אומר כל הזמן: 'פגיעה, פגיעה, פגיעה. אם מישהו ייפגע מן המהלך 

אין מה לעשות!".

לפעמים היה רבינו מחייך!
ערכתי מעקב אחרי תהלוכותיו ודרכיו של רבינו, וגיליתי את גודל מדרגתו 

המופלאה בהתגברות על הכעס.
בשעת השיעור נשאל רבינו לפעמים שאלות שונות. השואלים, תלמידי 
חכמים עצומים, היו שואלים כעניין. ברם, לפעמים היו שומעים מזדמנים, 

שבאו באקראי ולא תמיד שמרו על רמה גבוהה של שאלות, ורבינו היה עונה 
להם בשיא הסבלנות.

לפעמים היה רבינו מחייך! היה זה כאשר השאלות הביאו אותו לידי 
התעוררות של כעס, וכדי להתגבר על הכעס היה כופה את עצמו לצד ההפוך 

ומחייך!
לפעמים כבר ידעו שומעי השיעור מראש מתי יבוא החיוך הבא, לפי רמת 

השאלה שנשאלה, ולפי הסיכויים שהיא יכולה להביאו לידי כעס!
הנהגה זו הייתה בשאלות רגילות, אך לפעמים היה רבינו חורג ממנהגו 
לגמרי, ומתחיל להסביר לשואל את כל הגמרא מהתחלה, מפרט את הפרטים 

השונים ומברר אצל השואל: "אתה מבין?".
אנחנו, שומעי השיעור, לא ידענו מה היה לו, אבל לאחר שעקבנו אחר 
הנהגתו, גילינו שכל אימת שחשש שהשואל 
יכול להיפגע ח"ו, או שנדמה לו עניין של 
פגיעה, היה עוזב את כל שומעי השיעור, 
ומתחיל לדבר באופן מיוחד לאותו אדם. 
להסביר לו הכל, עד שהיה נראה לו שהוא 

מפויס וקיבל את היחס הטוב והמתאים...

"הלא כתוב 'ולב אלמנה ארנין'!"
תלמיד רבינו, הג"ר יוסף שיינברגר שליט"א 
מספר: "באתי לשאול אותו שאלה הלכה 
למעשה, שפסק ההלכה היה יכול להפריע 
לאלמנה אחת. אף שפסק ההלכה היה ברור, 
התחבט רבינו בענין כמה וכמה פעמים, 
ואמר: 'איך אפשר להוציא כזה פסק הלכה 
ולפרסמו? הלא כתוב 'ולב אלמנה ארנין'! 
איך אפשר לפסוק כך? שמא תבוא אלי מחר 

ונשקול שוב את העניין'.
"היה זה דבר נדיר מאוד אצל רבינו. מעולם לא שמעוהו אומר לבוא אליו 

למחרת; תמיד היה פוסק כהרף עין וברגע כמימריה.
"למחרת אחרי השיעור ב'תפארת בחורים', אני רואה את רבינו שרוי בשמחה 
ובחדוותא, כולו מחוייך. בידו רמז לי לבוא אליו ואמר לי: 'הנה מצאתי פתרון 
להלכה, איך אפשר לקיים את ההלכה ויחד עם זאת לא לפגוע באותה 

אלמנה!'.
"מימי לא ראיתי את רבינו מאושר כל כך ושמח עד בלי די, כמו באותה 

שעה שמצא את הפתרון להלכה שלא תיפגע האלמנה...".

אין זו הנהגה ישרה
באחת הפעמים שהסכים רבינו לצאת מביתו כדי לסדר קידושין, הציץ 

בכתובה ומיד שם לב למה שאיש לא שם לב...
הראה את הכתובה ואמר: "סי איז נישט בסדר" )"זה לא בסדר"(. אחד 
המחותנים מכונה בכתובה בשם 'הרב', ואילו המחותן השני מתואר בתואר 

ר'. "סי איז נישט קיין הנהגה!" )"אין זו הנהגה ישרה!"(.
בסיום פרק זה, העוסק במידות טובות, נציג מספר עובדות והנהגות מופלאות 

מפי נכד רבינו, הרה"ג רבי אריה אלישיב שליט"א:

מטבע חשובה והגונה
מחזה נפוץ הוא עד מאוד, לראות גבאי צדקה סובבים בבתי כנסיות ובבתי 

אותו  להביא  אפשר  "האם  שאלוהו:  הפתרון.  על  גדולה  שמחה  נתמלא  רבינו 
לבית, כדי לגמור את העניין?" אמר: "בוודאי!". מיד לאחר השיעור, חזר בו רבינו 
ואמר: "הכל בטל ומבוטל". כששאלוהו מה קרה, הסביר: "עשיתי חשבון, שיש 

אדם אחד שיכול להיפגע מהמהלך הזה, ולכן החלטתי שהכל בטל ומבוטל!"
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הגאון רבי שלמה זלמן פרידמן שליט"א, אב"ד 'סאנטוב' ליקווד, על מנהיגי העדה 
ים" )במדבר ט"ז, ג'( ם קְדשִֹׁ לָּ י כָל הָעֵדָה כֻּ "כִּ

בפרשתנו מסופר שקרח טען למשה רבינו "כל העדה 
כולם קדושים". בביאור טענת קרח אמר מרן ה'חתם 
סופר' זי"ע בשם רבו הגאון רבי נתן אדלר זי"ע, שטענת 
קרח היתה, שאין צריכים לרבי ומנהיג שיורה את הדרך, 
שכן "כל העדה כולם קדושים" – כולנו יהודים קדושים 
ורבי'ס גדולים – וכמו שאפשר ללמוד מטלית שכולה תכלת, 
וכי יעלה על הדעת שנצטרך להטיל בה ציצית, והרי אם חוט אחד של תכלת 

פוטרת לטלית של מין אחר, כ"ש שכשכולה תכלת תפטור את עצמה.
והשיב לו משה רבינו שאין הצדק כדבריו, שכן באמת צריכים להטיל ציצית 
גם באופן שכל הטלית היא של תכלת, כי הגם שכולה תכלת, מ"מ אנו צריכים 

לחוט הזה של לבן לפוטרה. ומכאן נלמד שאפילו 
כשכל העדה כולם קדושים, מ"מ צריכים שיהיה 
וזה צריך שידע כל בר ישראל,  להם מנהיג, 
שלעולם – לא משנה כמה שהוא גדול ופקח – 

צריך שיהיה לו רבי ומנהיג ומורה דרך...
ובאמת, כל אחד שזכה להתקשר לרבי ומורה 
דרך, צריך לדעת שהוא צריך לבטל עצמו, ולקבל 
את דעתו של מורה דרכו בלא שום קושיות – 
וידע נאמנה שכאשר יאמר לו רבו, כך הוא רצון 
הקב"ה, והנה הלא ידוע שכל מה שנאמר בתורה 
הוא נצחי – והוא כדי שיבואו הדורות הבאים 
וילמדו אורחות חיים תוכחת מוסר, וכמו שידוע 
שהתורה נקראת בשם זה – 'תורה' – מלשון 
הוראה, שכן התורה היא מורה דרך לאדם, איך 

להתנהג בעבודת ה'.
פעם אחת סיפר מרן הרה"ק בעל 'ישועות משה' מוויז'ניץ זי"ע, שהחסיד 
החשוב הרה"ח ר' מרדכי חנא פוקס ז"ל, התפלל פעם בביהמ"ד בעיר 
ווילחוביץ, בעת שמרן הרה"ק בעל 'אמרי חיים' זי"ע כיהן שם כרב, ולאחר 
התפילה התעלף. לאחר שעוררוהו מעלפונו, ניגש אליו מרן ה'אמרי חיים' 
זי"ע ואמר לו, שהוא גוזר עליו בגזירת מרא דאתרא שהוא חייב לאכול תמיד 
קודם התפילה, והוסיף ואמר לו: "אם אין אתה חפץ לקבל את דברי, אז 
בפעם הבא שתיסע לאבי הקדוש, בעל 'אהבת ישראל' בגרוסוורדיין, תשאל 

אותו מה לעשות, ותעשה כמו שהוא מצווך לעשות".
תיכף ומיד אחרי שה'אמרי חיים' הורה לו לשאול את ה'אהבת ישראל' מה 
לעשות, החליט לנסוע אליו, כי כשהמרא דאתרא אומר לנסוע, אז צריכים 
לנסוע מיד. כשהוא הגיע ל'אהבת ישראל' אמר לו ה'אהבת ישראל': "אם 
המרא דאתרא אומר שאתה צריך לאכול - אתה חייב לאכול, ואין אתה רשאי 

שלא לציית לדבריו!". 
פעם אחת חל ערב פסח להיות בשבת, ובאותה שבת נהגו בני ישראל 
להתפלל מוקדם מאוד, כדי להספיק לגמור לאכול את החמץ קודם הזמן. 
ראו החסידים את ר' מרדכי חנא מתרוצץ אנה ואנה, ומחפש איזו חתיכת 
חמץ לאכול. כאשר שאלוהו החסידים למה הוא מתרוצץ, השיב להם ר' 
מרדכי חנא שהוא מחפש חתיכת מאכל לאכול לפני התפילה, "שכן כך ציווני 

הרבי לאכול קודם התפילה". ניסו האנשים להניאו וטענו בפניו, שהלא כוונת 
הרבי היתה בוודאי רק כשמתפללים בשעה מאוחרת, "כדי שלא תרעב עד 
סוף התפילה, לא כן היום כשגומרים להתפלל מאוד מוקדם, וגם כבר כמעט 
לא נשארה שום חתיכת חמץ, בטח לא לזה נתכוון הרבי, ואל לך להטריח 

את עצמך לחפש איזו חתיכת חמץ".
השיב להם ר' מרדכי חנא על אתר, ואמר להם: "אל תבלבלו את ראשי! 
אתם מחזיקים את עצמכם לחכמים מחוכמים, אתם מעמיקים ובוחנים את 
דברי הרבי, לחשוב מה היתה הסיבה ולמה אמר לי להתנהג כך, ואתם מפרשים 
את דבריו שהתכוון לכך או לכך – אני איני יודע שום דבר – אם הרבי אמר 
שאני צריך לאכול – אז צריך לאכול! – על כן לא אגש להתפלל עד אשר 
אוכל כמצוות הרבי, בלי שום פירושים ורעיונות בכוונת הרבי!". ולא נרגעה 
רוחו, עד אשר מצא משהו לאכול כהוראת 

הרבי, ורק אח"כ ניגש להתפלל...

   

ראיתי מהו חסיד אמיתי. לאחר  פעם 
נישואיי גרתי לתקופה מסויימת בארץ ישראל, 
ופעם אחת הגיע לארץ זקני חורגי, הרה"ח 
רבי פנחס סוממער ז"ל, שהיה מזקני וחשובי 
חסידי בעלזא, וביקש ממני שאכנס עמו עם 
קוויטל אל הקודש פנימה, אצל כ"ק מרן 
האדמו"ר מבעלזא שליט"א. ואכן לבקשתו 
לא סירבתי ונכנסתי עמו. כשנכנס, אמר 
אליו הרבי שליט"א: "ר' פנחס! התיישבו 
נא!". תיכף ומיד נעתר זקני לבקשת הרבי 
והתיישב, אך מיד לאחר כך קם במהירות 
ונשאר לעמוד. כמה דקות אח"כ, אמר לו שוב האדמו"ר מבעלזא שישב, וכך 
עשה זקני תיכף ומיד והתיישב, אך מיד במהירות עצומה נעמד, ושוב נשאר 
לעמוד עד שיצאנו. בדרכו החוצה הסביר לי את הנהגתו, ואמר: "כשהרבי 
אומר לשבת, צריכים מיד לציית! – ואכן התיישבתי מיד, אבל איך אפשר 

לשבת אצל הרבי?! – ולכן נעמדתי מיד"...

   

והנה דבר אחד צריך כל אחד לדעת, שזה שיש לאדם רבי ומנהיג – תכלית 
הדבר והמטרה היא, שצריך לילך בדרכיו וללמוד ממעשיו והליכותיו דרך 
חיים ותוכחת מוסר, ולא שייך לומר שעצם זה שיש לו מנהיג די, שכן כל 
הענין שאדם צריך שיהיה לו מנהיג, היינו 'מנהיג' – כשמו – שיהיה לו הרב 
למנהיג ומורה דרך בעבודת ה' – כי עיקר ההנהגה הוא ללמוד ממנו איך 
לעבוד את ה' כראוי, וללכת בדרכיו בדרכי עבודתו ית"ש – עד כמה שאפשר.
וידוע מה שאמר הבעש"ט זי"ע, על מה דאיתא בתנא דבי אליהו )רבה, 
פכ"ג(: "חייב אדם לומר מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי", שכן הדבר ברור 
שלא שייך להיות ממש כמו האבות הקדושים, אך לפיכך נאמרה הלשון 

'יגיעו', שלפחות תהיה לו 'נגיעה' במקצת במעשיהם הטובים.
)לקט מתוך 'נועם שיח' מכון 'אפריון לשלמה' פרשת קרח תשע"ו(

זקני, הרה"ח רבי פנחס סוממער ז"ל, ביקש ממני שאכנס עמו אצל כ"ק מרן 
פנחס!  "ר'  שליט"א:  הרבי  לו  אמר  כשנכנס,  שליט"א.  מבעלזא  האדמו"ר 
התיישבו נא" תיכף ומיד נעתר זקני והתיישב, אך מיד לאחר כך קם במהירות...

קבל את גיליון 'לקראת שבת' ישירות למייל 
dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל
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הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, על תוכחה וחינוך
נֵי לֵוִי" )במדבר ט"ז, ח'( מְעוּ נָא בְּ "שִׁ

במצוות תוכחה אנחנו נפגשים, יותר מכל, במלאכת החינוך. כאשר רב או 
מחנך רואה את תלמידו שאינו צועד בדרך הנכונה, מוטל עליו להוכיחו, על 
מנת ליישר את דרכו. אבל, לא צריך להיות מחנך וותיק ומנוסה כדי להבין 
שמצוה זו של התוכחה, אינה מתקיימת תמיד באותה צורה, ויש מקרים 

שבכלל אי אפשר להוכיח את התלמיד.
אומנות החינוך היא לדעת את נפש החניך, ולהבין מתי, ואם בכלל, יש 
בכוחו לסבול גערה כלשהי. והיה, אם המחנך רואה ומבין שבמצב הנוכחי 
אי-אפשר להעיר לו, כי ההערה תפגום בהתפתחותו ובהתקדמותו בשלבי 

הסולם התורני, ברור שבמצב כזה אסור להעיר.
כלל זה, שהוא תנאי יסודי והכרחי 
בחינוך, עובר בעת האחרונה כחוט 
השני בכל הכינוסים החינוכיים 
המתקיימים במחוזותינו, תוך 
שימת דגש על כך שההערה שאינה 
במקומה או אינה בזמנה, עלולה 

להרוס לגמרי את נפש החניך.
"את הסיפור הבא, שהתרחש 
לפני שנים רבות בישיבת 'חברון', 
שמענו מבעל המעשה", כך סיפר 
הגר"י זילברשטיין באחת מדרשותיו, 
"ואפשר ללמוד ממנו, עד כמה 
נזהרו אישי החינוך והמוסר בדור 

ההוא בענין הנ"ל".

כל הקליפות נפלו
המוכשרים  הבחורים  אחד 
מִיד בלימודו בליל  הִתְּ בישיבה, 
שישי, עד שעה מאוחרת. בשלב 
מסוים הוא הרגיש צורך להתפרק 

מעט, אבל כיון שלא רצה לצאת מבית המדרש, החליט לפצח קצת גרעינים 
באמצע הלימוד.

הבחור ישב בעת לימודו בהיכל הישיבה על מקומו של המשגיח, מרן הגה"צ 
רבי מאיר חדש זצ"ל, ואת הקליפות הניח בתוך הסטנדר של המשגיח... כיון 
שהיה מדובר בכמות גדולה, התמלא חלק נכבד מחללו של הסטנדר בקליפות 
הגרעינים של הבחור. בתום הלימוד, קם מיודעינו מהמקום, ולא טרח לפנות 

את הקליפות מתוך הסטנדר.
ויהי למחרת, בתפילת שחרית של יום שישי, מגיע רבי מאיר זצ"ל להיכל 
הישיבה, ופותח את הסטנדר, ממנו נופלות כל הקליפות... המשגיח תפס מיד 
מה קרה כאן, וכיצד הגיעו הקליפות אל הסטנדר שלו, אבל לא ידע מי עשה 

זאת.
בליל שישי הבא, החליט המשגיח להציץ לבית המדרש, ולראות מי יושב 
על מקומו. הוא אכן עשה זאת, וראה את הבחור, והבין שהוא-הוא זה שהטיל 

את הקליפות.
במקביל, גם הבחור הבחין בכניסתו של המשגיח להיכל הישיבה, ותפס 
שר' מאיר עשה זאת כדי לבדוק מי-הוא-זה ואי-זה-הוא שלא התבייש 

להעמיס את הגרעינים בסטנדר שלו...
הבחור, שמלבד היותו כשרוני, ניחון גם בשכל ותבונה, החליט, אפוא, 

שבמקום שהמשגיח ייגש אליו ויגער בו, הוא ישתפר בעצמו, ייקח את עצמו 
בידיים, וייטיב את דרכיו.

עברה יממה נוספת, ובליל שבת עוברים כל הבחורים ואומרים גוט-שאבעס 
3 מצבים אצל המשגיח; האחד, שהוא  למשגיח. בחברון, כך ידעו הכל, יש 
מחייך לבחור; השני - שהוא במצב בינוני, לא מחייך ולא כועס, ומבע פניו 

רגיל; והשלישי - שהמשגיח לא מתייחס לבחור כאלו הוא אינו קיים...
הבחור מ'מצב שלישי', שקיבל יחס של אי-יחס, ידע שהוא צריך להתחיל 

לארוז את החפצים, כי מתכוננים לסלקו מהישיבה.
גם הבחור שלנו היה בטוח, שהמשגיח יתייחס אליו במצב השלישי, דהיינו 
שלא יתייחס אליו כלל. מה הופתע להיווכח שהמשגיח לא רק שלא עשה 
כך, וגם לא רק שהביט בו בפנים 

רגילות, אלא אף חייך אליו...
הנהגתו זו של רבי מאיר חדש 
עודדה מאד את הבחור, שאמר 
לעצמו – בשום שכל שאם המשגיח, 
היודע שאני הוא זה שהנחתי את 
הגרעינים, מתייחס אלי כך, הרי 
שהדבר מחייבני להמשיך וללמוד 

בהתמדה, ולשפר את דרכיי.
והתעלה  עלה  ואכן, הבחור 
והיראה, עד  במדרגות התורה 
הישיבה  שהפך לאחד מטובי 

ומתמידיה.
ויום  יום חתונתו  והנה הגיע 
שמחת-ליבו, שבו התכונן לעמוד 
תחת החופה. הוא ניגש לקבל 
ברכה מהמשגיח, ורבי מאיר תופס 

אותו ואומר לו:
"שמע נא ידידי החתן; אם אתה 
חושב ששכחתי מה שעשית לי 
בזמנו, כשהנחת את הגרעינים בתוך הסטנדר שלי - ברצוני להודיעך שלא 
שכחתי... אבל דווקא ביום החשוב שלך הוא יום החופה, יש לי עצה טובה 

לתת לך - - -
"אל תחזור על השטות הזו גם בחיי הנישואין... אל תניח גרעינים בסטנדר 
של השווער, וגם לא בארונותיה ומדפיה של אשתך... כי אם תעשה כך, הם 

לא יתנהגו כמוני... אלא יעזבו אותך מיד, בלא שהיות"...
הבחור, כדרכם של בני-ירושלים, לא חשב פעמיים, ושאל את המשגיח 
מדוע 'סחב' את ההערה הזו עד היום, ולא אמר לו את הדברים לפני-כן, 

ברגע שגילה שהוא הניח את הגרעינים??
השיב לו רבי מאיר: "ראיתי בך שעָדֶיךָ לגדולות, וידעתי שהנך מבורך 
בכישרונות נמרצים ובכוח התמדה בלתי-נלאה. וידעתי גם ידעתי, שאם אעיר 
לך במקום אתה תפגע, והמרץ שלך ללמוד יפחת וילך, ולא רציתי לגרום לך 

את הצרה הזו.
"לכן דחיתי את הדבר עד ליום נישואיך, ועכשיו אני מזהירך כנ"ל, לבל 
תעשה את השטות הזו לבני משפחתך - - - ורציתי גם ללמדך, לקראת ימי 

הנישואין, שכאשר שותקים ולא מעירים רק מרויחים"... 

)מתוך הספר 'מצוות בשמחה', ויקרא, בעריכת הרב משה מיכאל צורן(

הבחור ישב בעת לימודו בהיכל הישיבה על מקומו של המשגיח, מרן 
הגה"צ רבי מאיר חדש זצ"ל, ואת קליפות הגרעינים הניח בתוך הסטנדר 
זצ"ל  רבי מאיר  מגיע  ויהי למחרת, בתפילת שחרית,  של המשגיח... 

להיכל הישיבה, ופותח את הסטנדר, ממנו נופלות כל הקליפות...
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מאוצרותיו הנפלאים של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א
ה אַהֲרןֹ" )במדבר י"ז, כ"ג( רַח מַטֵּ ה פָּ "וְהִנֵּ

דברים נשגבים במיוחד בענין אמונת חכמים, והחובה 
המוחלטת לציית לדברי הזקנים שבדור, כתב איש 
האלקים רבי משה חאגיז – בעל 'משנת חכמים', אשר 
בעל ה'נודע ביהודה' בהסכמת ספרו כתב אודותיו: "רב 

תנא הוא כחד הראשונים!". 
לשונו היא לשון חדה ונוקבת, ונצטט כאן את עקרי הדברים: 
"...דזה כלל גדול אצל אמונתנו אמונת ישראל, דבאמונת החכמים הכל 
תלויה בה ולעולם הזקנים מעמידים את ישראל... אימתי ישראל עומדים - 
כשיש להם זקנים שנאמר: 'שאל אביך ויגדך זקניך ויאמרו לך', שכל מי 
שנוטל עצה מן הזקנים אינו נכשל... ואם תראה מי שמפקפק בדבריהם ואין 

לבו שלם עם כל היוצא 
מפיהם, ואפילו שיחה 
בעיניך  יהיה  קלה, 
ככופר בכל התורה 
כולה" )משנת חכמים, 
מעלה כג אות שמו(. 
שלמה המלך אומר 
)ח',  בשיר השׁירים 
י'(: "אני חומה ושדי 
כמגדלות". דורשים 
חז"ל )פסחים פז, א(: 
"אמר רבי יוחנן: אני 
חומה – זו תורה, ושדי 
כמגדלות – אלו תלמידי 

חכמים". 
יש להבין, לכאורה, 
את מהות הקשר בין 
'תלמיד חכם' ל'מגדל'.

הגאון רבי יעקב ישראל ביפוס שליט"א, מחבר סדרת הספרים הנודעת 
'לקח טוב', שח את ששׁמע בענין זה לפני עשרות שנים, מהגאון רבי חיים 
קרייזוירט זצ"ל, רבה של אנטוורפן, שעמד בדבריו על נקודה זו של 'אמונת 
חכמים', והשמיע הגדרה קולעת לבאר את השׁייכות בין 'תלמיד חכם' ל'מגדל'. 

כה היו דבריו: 
בשנים עברו, כאשר רצו להסתתר מהאויב, היו בונים מבצר גדול וגבוה, 
בתוכו היו מתבצרים פלוגות חיילים גדולות וכן נשק רב. כך היו הכוחות 

מתרכזים וחולשים על גזרה שלמה. 
אך מבצר, עם כל החוזק שלו, עדין חשוף הוא למתקפת פתע. גם הוא אין 
בכוחו להועיל במקרה שבאה לפתע פלוגה גדולה מחיילי האויב, ומקיפים 
אותו מכל עבר כדי לחדור לתוכו. בשביל להתמודד עם תופעה כזאת, בונים 
מגדל גבוה בפאתי המבצר, ומעמידים בו צופה קבוע שמתצפת למרחוק, 
ובמידה ומזהה קבוצה גדולה שמתקרבת, הוא מתריע על כך ליושבי המבצר, 
ועד שהיא מתקרבת החיילים כבר עומדים דרוכים ומוכנים להלחם עם 

האויבים.
נתאר לעצמנו, שכאשר עומד הצופה למעלה ומתריע על סכנה מתקרבת, 
יציץ מישהו למטה בין חרכי המבצר ויצעק לצופה: "מצטער, אינני רואה 
דבר! אינני מבין על מה אתה מתריע!". בודאי ישיב לו הצופה: "שוטה שכמוך! 

הרי בדיוק בשביל מטרה זו העמידו אותי כאן למעלה על משמרתי, בשביל 
שאוכל להתריע על סכנות שאתה מלמטה אינך מסגל לראות!"...

זהו הדמוי בין תלמיד חכם למגדל. אחת המעלות שאמרו חז"ל על החכם 
הוא: "איזהו חכם? הרואה את הנולד!" )אבות ד', א'(, כי הכישׁרון שנותן 
לחכם את היכולת להנהיג ולהדריך את הכלל ואת הפרט, זוהי הראיה למרחוק. 
אין הוא צריך לטפס על מגדלים כדי לחזות למרחוק. עצם הדבר שעלה 
והתעלה במעלותיו על פני שאר העם, ראייתו אף היא מאותה מעלה גבוהה 

בה הוא עומד, כאותו צופה העומד על המגדל.
כמדומני שלא חסרים מקרים להדגים נקודה זו, על אנשים שהתייצבו בפני 
גדולי וחכמי התורה, ושטחו בפניהם בעיה פלונית עמה התמודדו או בקשו 
עצה, והתשובה שקבלו הפעימה את חושיהם. קליעתם למטרה הוכיחה 

מאוחר יותר כמאה עדים, על ראייתם למרחוק. 
כמה פעמים התריעו גדולי התורה בבעיות שהתעוררו 
בענייני הכלל והפרט, כאשר בשעת אמירתן, רבים 
עמדו משתוממים על מה הרעש הגדול הזה, ולאחר 
תקופה נוכחו לראות עד כמה היו הדברים נכונים 
ומדוייקים להפליא. זאת כאמור משׁום שבמעמדם 
הרם, עיניהם צופיות למרחוק, בדומה לאותו צופה 

העומד על מגדל. 

'סולם מוצב ארצה וראשו מגיע השׁמימה'
הרבה פעמים אנו עומדים סמוך לתלמיד חכם, ונדמה 
לנו שאנו רואים את פני הדברים כמו שהוא רואה. אנו 
טועים לחשוב שההסתכלות שלו דומה להסתכלות 
שלנו. אך למעשה הוא בבחינת 'סולם מוצב ארצה 
וראשו מגיע השׁמימה', מהעמדה הגבוהה שלו הוא 
רואה למרחקים, וצופה בדברים שאנו, במעמדנו הדל 

על הקרקע, לא מסוגלים לראות ולהבחין.
רבו העובדות והאגדות המופלאות על הראיה החדה 
למרחוק של גדולי התורה בדורות הקודמים, שבעיניהם הטהורות הצליחו 
לכוון לאמת במבט אחד חטוף, לראות הכל במוחש, ופעמים אף ראו צורך 
להתריע על כך, ואכן למפרע התברר, שככל שאמרו לא נפל מדבריהם ארצה, 

נזכיר אחדים מהם: 
מרן הרב מבריסק, הגרי"ז הלוי סולוביציק זצ"ל, התבטא תקופה קצרה 
לאחר שהוקמה כאן מדינה יהודית: "כאשר אבי ]מרן רבי חיים מבריסק 
זצ"ל[ תאר כיצד יראה המצב כשיקימו כאן יהודים מדינה, הוא תאר זאת 
בצורה כל כך מדוייקת, כפי שמתרחש היום למול עינינו, עד שהיה נדמה 

למי שלא הכירו, כאלו עשה כאן סיור מודרך קודם שתאר את תאורו"...
שמעתי מהגאון החסיד רבי שמואל צבי קובלסקי זצ"ל, רב בית הכנסת 
דחסידי סוכטשוב בבני-ברק, שבזמנו היה רב מסוים שהגיע ארצה בקול 

רעש גדול, וסחף אחריו המונים. רבים מבני התורה באו לשבת במחיצתו. 
באחד הימים בקש מרן ה'חזון איש' זצ"ל מרבי שמואל צבי, אם יאות 
להתלוות אליו, שכן ברצונו לתהות על קנקנו של אותו רב. ה'חזון-איש' עבר 
סמוך לבית מדרשו, הציץ לרגע קטן על פניו, משׁראהו הגיב בביטול: "סי 

גאר ניט"... ]"זה כלום... אין בו ממש..."[. 
ואכן לא עברו ימים רבים עד שהתגלה קלונו ברבים, הסחף אחריו ירד, 

וכולם עזבוהו. עד כדי כך שהיו בושים מלהכנס לבית מדרשו...

נוכחתי פעם בראיה למרחוק שמלווה את מוצא פיהם של חכמי ישראל. 
כאשר נכנסתי למעונו של מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטינמן זצ"ל, עם 
לך  שיהיו  הלוואי  "נו!  אמר:  שטינמן  הרב  ישיבה.  להקים  שתכנן  אברך 

חמישׁה עשר בחורים!..."

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

סיפר לי אחד מתלמידי המשגיח הגה"צ רבי יחזקאל לוינשטין זצ"ל, כי 
לאחר נישׂואיו נקלע לחובות של כשלושת אלפים לירות. סכום לא קטן בימים 

ההם, וכמובן שהחובות העיקו עליו מאד. 
באותם ימים הגיעה לפתחו הצעה לסחור בקרקעות, על ידי קניית קרקע 
בשתפות עם רבי יעקב שניידמן זצ"ל. לדברי הסוחרים המבינים בתחום, 

עסקה זו היתה יכולה להכניס לו רווח 
גדול מאוד ולמחוק את חובותיו לגמרי. 
נכנס אל רבו  קודם ביצוע העסקה, 
המשגיח רבי יחזקאל זצ"ל, לטול עצה 
ולשמוע את חוות דעתו אודותיה. המשגיח 
ביקש לדעת אם יש לו במזומן את כל 
הכסף שהוא מעונין להשקיע, או שמא 
צריך ללוות בשל כך? משׁהשיב לו הרב 
רוזנבלט, שאכן אין לו את הכסף אלא 
שהוא מתכנן לטול הלוואה, הביט בו 
המשגיח בעיניים חריפות, והרעים עליו 
בקולו שלוש פעמים: "וכי רוצה אתה 
להיות בכלל 'לווה רשע ולא ישלם'?"...

כמובן שלאחר דבריו החריפים שלא השתמעו לשני פנים, נמנע הלה מסגירת 
העסקה, והרעיון התבטל לגמרי. 

לאחר ימים ספורים, עברה החלטת ממשלה להציף את השׁוק בקרקעות, 
והקונים הפסידו בשל כך סכומים עצומים, עד שחלקם אף נותרו ללא קורת 
גג, ואילו אותו תלמיד שהשכיל לטול עצה מן הזקנים, והבין שהם בשל 

קדושׁתם ותורתם רואים למרחוק, לא נכשל. 

במקרה אישי נוכחתי פעם, בראיה למרחוק שמלווה את מוצא פיהם של 
חכמי ישראל. כאשר נכנסתי למעונו של מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטינמן 

זצ"ל, עם אברך שתכנן להקים ישיבה קטנה בעיר מודיעין-עילית. 
הרב שטינמן הגיב בפליאה: "מסופקני אם אכן הישיבה תצליח כעת, היות 
וכבר תם זמן הרישׁום, וזה קצת מאוחר לשנה זו". האברך השיב שאין כוונתו 
לפתוח השׁנה ישיבה ליותר מחמישׁה 
עשר בחורים... חייך הרב שטינמן והשיב: 
חמישׁה עשר  לך  שיהיו  הלוואי  "נו! 

בחורים!...".
בסופו של דבר, לאחר מאמצים רבים 
הצליח הלה לגייס לשורות הישיבה ארבעה 
עשר בחורים בלבד! בדיוק כפי שחזה 

מרן ראש הישיבה. והיה לפלא!
עובדות אלו הן מעט וזעיר מעובדות 
רבות לאין סוף, הממחישות בפנינו יסוד 
אחד: חכמת התורה והקדושׁה האופפת 
את גדולי התורה, מקנה להם את הכושר 
ואת היכולת לראות למרחוק בכל שטח 
שהוא, בענייני הכלל ובענייני הפרט, בענייני ממון ובענייני פרנסה, בענייני 

בריאות הגוף ובריאות הנפש. 
התורה מרוממת את האדם לפסגות, וכשזוכה לרכוש את חכמת התורה 
ולהיות תלמיד חכם במהותו, מדרגתו הוא רואה דברים שאנו איננו מסוגלים 

לראות מכאן. 
)מתוך סדרת הספרים הנפלאה 'אוצרותיהם אמלא'(

השיב האברך שאין כוונתו 
לפתוח השׁנה ישיבה ליותר 

מחמישׁה עשר בחורים... 
חייך הרב שטינמן והשיב: 

"נו! הלוואי שיהיו לך 
חמישׁה עשר בחורים!...".

<<< המשך מעמוד 1 |  מרן ראש הישיבה רבי גרשון אדלשטיין שליט"א

לאחר ימים אחדים, רבי ברוך דוב דיסקין אמר לאחד מידידיו, את תורף 
הקושיא ששמע את הגרב"ד פוברסקי שואל את מרן שליט"א ואת התירוצים 
הנפלאים שהשיב לו עליה. אותו ידיד ניסה לאחר כחודש לעשות ניסיון כל 
שהוא. הוא פנה למרן שליט"א ושאל את אותה שאלה וציפה כי מרן שליט"א 
ישיב לו את אותם תירוצים, אך מרן שליט"א הגיב: "זה באמת קושיא. צריך 

עיון". 
ניגש מאן דהו למרן שליט"א ושאלו: "הרי לרבי בערל ראש הישיבה, השיב 
תירוצים נכוחים על הקושיא ההיא? ומדוע לשואל השני אמר שזו קושיא?". 
השיב מרן שליט"א: "רבי בערל זה משהו אחר לגמרי, הוא כבר למד את 
הסוגיא הרבה פעמים, הוא מכיר את הסוגיא היטב על בוריה, אם הוא שואל 
כזאת שאלה הוא צריך לקבל תירוץ. אבל בחור שלומד עכשיו את הסוגיא 
פעם ראשונה, מותר לו להישאר בקושיא, הוא לא מוכרח לקבל תירוץ על 
כל קושיא, אדרבה, יהיה לו על מה לחשוב מעט בדרך, לפני השינה, בחדר 

אוכל"... 
מעין זה סיפר גם הגאון רבי משה דוד ליפקוביץ שליט"א, שכאשר נסע 
מרן שליט"א בחברת ראשי הישיבה להנחת אבן הפינה לישיבת 'גרודנא' 
באשדוד, במהלך הנסיעה הציג מרן ראש הישיבה הגאון רבי מרדכי שלמה 
ברמן זצ"ל, שאלה בפני מרן שליט"א, ומרן שליט"א השיבו בטוב טעם ודעת. 
למחרת הלך אחד הבחורים לשאול את מרן שליט"א את אותה השאלה, 
ואמר לו מרן שליט"א: "א' גוטע קשיא, צריך לחשוב על תשובה". הבחור 
הרהיב עוז ושאל את מרן שליט"א: "הרי יש לכם תשובה ערוכה על כך". 
"אמת", השיב מרן שליט"א, "אך התשובה מיועדת עבורי, אך לבחורים לא 
אמור להיות להם תשובה. או שהם יתעוררו לה לבד, ואז זה מצויין, אך גם 

אם לא, שום דבר לא יקרה אם הם יהיו מעט טרודים בה".
הגאון רבי בנימין פוברסקי שליט"א, שמע מאביו מרן הגרב"ד שליט"א: 
"הייתי בא הרבה לביתו של רבי גרשון, ואמנם תמיד קיבלה אותנו הרבנית 
בחום ובלבביות ורצתה שיהיה לנו נעים ושנרגיש 'היימיש', אך מרבי גרשון 
עצמו תמיד פחדתי. רבי גרשון זה בשביל לדבר בלימוד, לא בשביל לשבת 

בביקורים. יש לי פחד ממנו".
לפני שנים אחדות אמר מרן הגרב"ד שליט"א, בדרשתו באחת השמחות, 
כי לא ראה מימיו אישיות כה מיוחדת ומרוממת כמו אביו של מרן שליט"א, 
רבי צבי יהודה זצ"ל. והוסיף: "אצל בניו רבי גרשון ורבי יעקב רואים כמעין 

זה, כזו נקיות! היכן מוצאים דבר כזה?".
מספר הגאון רבי חיים מאיר שטיינברג שליט"א, כי פעם הגיע לישיבה 
הקדושה לשמוע את שיעורו של מרן שליט"א במסגרת 'ירחי-כלה', וכשעלה 
במדרגות הישיבה פגש בו מרן שליט"א ושאלו: "מה אתה עושה כאן?", נענה 
רבי חיים מאיר שבא כדי לשמוע את השיעור של ראש הישיבה, אמר לו מרן 
שליט"א בביטול: "ממני אין לך מה לשמוע, תבוא מחר לשיעור של רבי בערל, 

אז יהא לך מה לשמוע".
אחד התלמידים מספר לנו, כי נקרא אל מרן שליט"א בבין הזמנים ניסן תשס"ז, 
ומרן שליט"א ביקשו לדאוג לכך שהחזן בישיבה לא ימתין לו לחזרת הש"צ. 
התלמיד שאל מדוע? ומרן שליט"א השיב: "דבר ראשון, זה עושה לי לחץ. דבר 
שני, הרי מעולם לא חיכו לי. פעם היו מחכים לרב מפוניבז', לרבי שמואל 

רוזובסקי, הרב שך, רבי דוד, היום שיחכו לרבי בערל...". )מפי רבי י. נ.(. 

)מתוך החוברת 'אדיר במלוכה'(

קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666

יש לכם שאלות על הנלמד ב'דף היומי בהלכה'? 
רבני 'קו השיעורים של 'דרשו' ממתינים לכם עכשיו בשלוחה 8



8info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

רבי אליעזר יודקובסקי, על נסיונות וכוחה של מצוה אחת
כָר הוּא לָכֶם" )במדבר י"ח, ל"א( י שָׂ "כִּ

הגמרא )ברכות יד ע"א( אומרת: "אמר רבי זירא, כל הלן שבעת ימים בלא 
חלום - נקרא רע". אם עבר שבוע ימים ולא חלם חלום רע - זה נקרא רע.

מדוע? מה לא טוב בזה? הוא הרי ישן בטוב ובנעימים...
התשובה היא: זה רע, כי לא מדקדקים איתו ולא מעוררים אותו. הקב"ה 

אומר, כביכול - אני לא רוצה איתו שום עסק, שימשיך לישון בשלוה.
למי נותנים להתמודד? למי נותנים משקולות הרמה? - למי שרוצים לראות 
אצלו חיזוק של השרירים. מי שכבר מנוון, ולא נראה שיש לו איזשהו סיכוי 

להתחזק - לא נותנים לו להתמודד. אין סיכוי שיגיע לשום דבר.
בימי חורף קרים מדברים על 'גובה 
הגלים'. כשאומרים שגובה הגלים 
חמשיה מטרים, שישה מטרים - 
הגלשנים המקצועיים מתחילים 
לשמוח. זה הזמן לקחת את הגלשנים 

ולרדת לים.
תגיד לי, אתה שפוי? אם גובה 
הגלים מזנק לרמה כזאת, השאר 
בבית, הכנס מתחת לשמיכה ותישן 

בנחת!
אבל לא! כל גלשן מתחיל יודע, 
שהזמן לגלוש והזמן להצליח בגלישה, 
הוא דוקא כשהגלים גבוהים. אם 
יש גל עלוב של מטר בלבד או של 
שני מטרים - זה לא הזמן לגלוש. 

זו לא התמודדות.
כאשר הגלים גבוהים- אז הגלשן 
הולך להתמודד, לבחון את היכולות 

שלו.
נסיונות ניתנים לאנשים שיכולים 
לעמוד בהם. הנסיונות מוציאים מן 
הכח אל הפועל את היכולות ומחזקים 

את האדם.

כל היסורים שווים - עבור 
ברכה אחת!

יש סיפור מדהים על הסבתא איזנבך ]משפחת איזנבך, היא אחת המשפחות 
הגדולות ביותר בירושלים. אמרו על סבתא איזנבך, שהשאירה אחריה כאלף 

צאצאים[:
רבי יהושע ליב דיסקין, רבה של ירושלים, היה רגיל לעשות בשבת סיבוב 
של חסד בירושלים. מנהגו היה לעשות ביקור חולים אצל שני סוגי אנשים: 
הסוג אחד - אלה שהחולי שלהם היה רוחני. לא היו באים לבית הכנסת. רבי 
יהושע ליב היה בא אליהם ומברכם במאור פנים: "שבת שלום! שבת שלום! 
מה נשמע? איך הבריאות של כבודו?". מחמת ביקורים אלו, אנשים היו 

חוזרים ומתקרבים לבית הכנסת ולקיום מצוות.
סוג אחר היה ביקור חולים כפשוטו, אצל אנשים שסבלו מבעיות בריאות. 
הלך רבי יהושע ליב ב'מאה שערים', ירד שלוש מדרגות ונכנס לכוך של סבתא 

איזנבך.
"גוט שבת!", אומר רבי יהושע ליב דיסקין לאשה הישישה.

"גיט שבת!", היא עונה. "תודה שבאת, אם אתה כבר פה - תן לי ברכה!".
רבי יהושע ליב מסכים לברך, בודאי. הוא עוצם את העינים, ואומר: "רעבצין 

איזנבך, זייט געזונט, תהי בריאה. לא יכולה להיות ברכה יותר יפה מזו!".
אומרת לו סבתא איזנבך: "כבוד הרב, אני מבקשת ברכה טובה, ואתה מגבב 

לי ברכה כזו?"
כאן נכון לציין, שהיא היתה אז בת מאה ושלוש. היא סבלה מבעיות בלב, 
מסוכר גבוה, מבעיות במערכת העיכול, מפצעי לחץ, ומעוד בעיות בריאות 

מאד לא פשוטות.
על כן תמה רבי יהושע ליב: "אני מברך אותך שתהיי בריאה, האם לא טובה 

הברכה הזאת? מה יותר טוב מזה?"
ובכל זאת הבין רבי יהושע ליב, שאם הסבתא 
לא מתווכחים. "את צודקת במאה אחוזים", אמר 
לה. "אני מברך אותך ,שתהיה לך נחת מכל יוצאי 

חלציך!".
יכולה להיות ברכה יותר חשובה מזו? הוא נותן 
לה ברכה שכולם ילכו בדרך ה', לא יכולה להיות 

נחת יותר גדולה מזו!
אמרה לו: "כבוד הרב אתה עושה ממני צחוק? 

ביקשתי ברכה טובה!".
אמר לה: "ברכתי שתרווי נחת מכל יוצאי חלציך. 
את יודעת כמה זה חשוב? הגמרא אומרת, שקשה 
תרבות רעה בביתו של אדם, יותר ממלחמת גוג 
ומגוג היא הקשה שבכל  גוג  ומגוג. מלחמת 
המלחמות ובכל הפורענויות, ותרבות רעה בבית 
- קשה ממנה. אני מברך אותך, שלא תהיה ח"ו 
תרבות רעה, אלא תהיה לך נחת גדולה מכולם!".
הוא רואה שסבתא איזנבך עדין איננה מרוצה.

"את יודעת מה - הגידי לי באיזו ברכה את רוצה 
שאברך אותך!".

אמרה לו: "רב'ה, תברך שאני אזכה לאריכות 
ימים ושנים!"

אשה בת מאה ושלוש, עם כל כך הרבה צרות, 
עם כל כך הרבה בעיות בריאות, והברכה שהיא 

מבקשת - שתזכה עוד לאריכות ימים ושנים...
ר' יהושע ליב משתומם, ואומר לה: "את כל כך נהנית מהחיים האלה, שכל 
מה שאת צריכה זו ברכה לאריכות ימים ושנים? המשנה אומרת באבות: 'בן 
מאה כאילו מת ועבר ובטל מן העולם'. הגעת לגיל הזה, וכל מה  שמענין 

אותך זה לחיות עוד כמה שנים?".
אמרה לו סבתא איזנבך: "כבוד הרב! מלאכים ושרפים ואופנים עומדים 
רבבות שנים, כדי לומר פעם אחת 'קדוש' לפני הקב"ה. מישהו עמד בתור 
לקופת חולים במשך שעה? תראו איזו מהומה נהיית. הם עומדים רבבות 

שנים להגיד 'קדוש' לקב"ה, וכדאית להם הצפיה הזאת!".
המשיכה הסבתא והסבירה: "כמעט כל השבוע אני לא יכולה להגיד תהילים 
או כל דבר שבקדושה, כי אני לא מספיק נקיה, ואדם שאינו נקי אסור לו 
לומר דברי תורה. אבל פעם בשבוע מגיעות הנה המתנדבות מהשכונה, והן 
מרימות אותי לאמבטיה, רוחצות אותי ומחליפות לי את כל הבגדים. הן 
מושיבות אותי על הכסא ומביאות כוס תה ולימון, ובהזדמנות הזאת אני 
עושה ברכה: 'ברוך' - מקור הברכות, 'אתה' - יש לנו הזכות להגיד לה' 'אתה', 

ואומר:  העיניים  את  עוצם  הוא  לברך.  מסכים  דיסקין  ליב  יהושע  רבי 
"רעבצין איזנבך, זייט געזונט, תהיי בריאה. לא יכולה להיות ברכה יותר 
ברכה  מבקשת  אני  הרב,  "כבוד  איזנבך:  סבתא  לו  אומרת  מזו".  יפה 

טובה, ואתה מגבב לי ברכה כזו?"

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד 3 |  מרן רבנו יוסף שלום אלישיב זיע"א

'ה'' - אדון הכל היה הווה ויהיה. 'אלקינו' - תקיף ובעל הכוחות כולם, 'מלך 
העולם שהכל נהיה בדברו'!

"כבוד הרב, האם לא שווה לעבור את כל היסורים הנוראים האלה כל 
השבוע - פצעי הלחץ, הסוכר והבעיות בלב, ושאר החלאים הקשים, כדי 
לברך ברכה?! לא פעם אחת ברבבות שנים, אלא כל שבוע אני זוכה להגיד 

תודה לאלוקים על כוס התה שמביאים לי!".
רבי יהושע ליב פרץ בבכי, ואמר: "אוי, כמה הסבתא צודקת!"...

האם כך אנחנו מרגישים, כשאנו קמים מגמרא אחרי שעתיים של לימוד? 
כמו הסבתא איזנבך? 

כל אחד יודע מהי מילה אחת של תורה, ששקולה כנגד תרי"ג מצוות! בדקה 
אפשר להגיד מאתים מילים. אתה קם מסדר א', אתה קם משיעור, אתה קם 
מסדר ב', ואינך רוקד מרוב שמחה - "תודה רבה אלוקים שנתת לי את היום 

הזה"?!
אם אינך מוצף שמחה גדולה - משהו אצלך לא לגמרי בסדר...

ה'חזון איש' אומר: אם אדם מוצא ברחוב מרגלית, ששוויה עשרת אלפים 
דולר, ואינו מחייך בשמחה, יכולות להיות לכך שלוש סיבות אפשריות: א. 
משהו תפוס לו בשריר של הפה, ומשום כך אינו יכול לחייך. ב. הוא לא יודע 
שזו מרגלית יקרה מאד. ג. יש לו 'שריטה' במוח והוא לא יודע שום דבר... 

אפשרות אחרת לא יכולה להיות.
אם אתה קם מתפילה טובה שהתפללת לקב"ה, אם אתה קם מלימוד טוב 
שלמדת הבוקר הזה, ואינך מרגיש שמחה גדולה של מצוה - 'הצלחתי! עשיתי 

מה שמלאכים לא עושים ברבבות השנים!'... 

)מתוך הגדה של פסח 'דורש טוב'( 

מדרשות בין המתפללים, ומזכים אותם במצוות צדקה. זמן תפילת שחרית 
הוא זמן מעולה בעבור 'גבאי צדקה', עליהם נאמר: "והמשכילים יזהירו כזוהר 

הרקיע".
דרך בני אדם, לייחד מטבעות קטנים ולתיתם לגבאי צדקה הסובבים בין 

המתפללים.
אלא שאצל רבינו, ענין נתינת הצדקה בתפילת שחרית היווה עסק שלם 

ונכבד מאוד.
הוא ייחד בעבור זה מחשבה רבה.

רבינו דאג להצטייד לפני התפילה בממון, פרט שטרות גדולים למטבעות 
של חמש ש"ח או עשר ש"ח, וכל גבאי צדקה שפקד את מקומו, קיבל הימנו 

נתינה הגונה.
רבינו הקפיד שלא לפטור את גבאי הצדקה במטבעות קטנים של מה בכך, 

אלא כל נתינה הייתה נתינה של מטבע חשוב.
פרט לעצם הנתינה, השקיע רבינו מחשבה רבה בעסק הצדקה; זכר את 
מראם של גבאי הצדקה, שפקדו את בית מדרשו פעם או פעמיים בשבוע 
באופן קבוע, וכשקרה שאחד מגבאי הצדקה לא היה מגיע ביומו הקבוע, 
התעניין רבינו לאחר התפילה ושאל: "פלוני עם הזקן הלבן המהודר, שמגיע 
לכאן פעם בשבוע, היכן הוא? זה עידן שלא ראיתיו!", או "פלוני שמראהו 
כך וכך, שהיה מגיע לכאן לעיתים קרובות, מדוע אין רואים אותו? מה שלומו? 

האם הוא חש בטוב?".
זהו מבט מחודש על מצוות צדקה, איך מקיימים אותה בתכלית הדקדוק 

וההידור.

יחס מיוחד לקשי יום
ידוע ומפורסם בעולם, שזמנו של רבינו היה מצומצם בתכלית. משטר 

הקיצור שלט ביד רמה, לא היה זמן ללהג מיותר ולהסברים טרחניים. כל 
שאלה נשאלת בתכלית הקיצור, והתשובה שנשקלה בפלס דעת תורה, נאמרת 

אף היא במילים ספורות.
הזמן הקצוב לכל אחד שהגיע בזמן קבלת קהל, היה מצומצם ומדוקדק.

יחד עם זאת, רבינו לא סילק איש מחדרו. תפקיד זה נטלו על עצמם אנשי 
הבית, לתועלת השואלים הרבים, כדי שלא ישרור חוסר סדר, ושיוכל כל אחד 

להיות בקודש פנימה בזמנו הקצוב לו.
יוצאים מן הכלל היו האנשים שרבינו זיהה במבטו שהם קשי יום. אליהם 

היה מתייחס באורך רוח מופלג, כאילו כל הזמן שבעולם עומד לרשותו.
כשהיה נכנס לחדרו איש מסכן, או שאינו מקובל כל כך בחברת בני אדם, 
ובפרט אם היה מגמגם בלשונו, היה רבינו עוזב הכל, ושומע בשיא הסבלנות 
את שאלותיו. לפעמים היה הדבר לוקח זמן רב, עד שהיה הלה מסביר את 

אשר רוצה.
אף לאחר שהשיב רבינו את תשובתו, היה מברר אם הבין היטב את תשובתו, 
ואם ראה שאותו יהודי לא הבין דיו את התשובה, היה חוזר ומסבירה פעם 

אחר פעם בפרוטרוט, עד שראה על פניו שנחה דעתו.

בלי תורה אין מידות טובות
בהזדמנות אחת נשאל רבינו אודות ציווי חז"ל "הנושא אשה יבדוק באחיה". 

מהו הענין שצריך לבדוק?
אמר רבינו: "מידות טובות!".

שאלוהו: "אם אחי המדוברת אכן מוכרים כאנשים בעלי מידות טובות, אך 
אינם עוסקים בתורה, מה דינם?"

אמר רבינו: "בלי תורה אין מידות טובות!".
)מתוך הספר 'גדולה שמושה'(

<<< המשך מעמוד קודם 

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

חוויה רוחנית יומית
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il
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הגאון רבי ראובן אלבז שליט"א, על המידות הטובות שנדרשות לאדם
אוּ עַל קְהַל ה" )במדבר ט"ז, ג'( תְנַשְּׂ ים וּבְתוֹכָם ה' וּמַדּוּעַ תִּ ם קְדשִֹׁ לָּ י כָל הָעֵדָה כֻּ "כִּ

פרשתנו, פרשת קרח, היא השניה מתוך שתי פרשיות, המלמדות אותנו עד 
כמה יש צורך לעבוד על המידות ולשרש מתוכנו את המידות הרעות, אשר 

גרמו גם לאנשים גדולים לפול בעטיין.  
בפרשה הקודמת היו אלו המרגלים, עליהם העידה התורה )י"ג, ג'(: "כולם 
אנשים ראשי בני ישראל המה". כבר כתב רש"י )שם(: "כל אנשים שבמקרא 

לשון חשיבות". 
ומה גרם לאנשים שכאלו, מורמים מעם, להפוך קערה על פיה, ובמקום 
לראות את נסי ה' וטובת הארץ, כפרו בו והוציאו דיבת הארץ רעה? - הכבוד! 

כאן הרי אנחנו נשיאים, ואם נכנס לארץ ישראל אולי יחליפו אותנו...
גם בפרשתנו: "ויקח קרח" – "לקח את עצמו לצד אחד, להיות נחלק מתוך 

העדה לעורר על הכהונה".
מה גרם לו להיכנס למחלוקת הגדולה הזאת נגד משה רבינו? אומר רש"י: 

"נתקנא על נשיאותו של אליצפן בן 
עוזיאל, שמנהו משה נשיא על בני קהת 

על פי הדבור". 
הקנאה! 

היו,  "אמר קרח: אחי אבא ארבעה 
עמרם הבכור נטלו שני בניו גדולה, אחד 
מלך ואחד כהן גדול, מי ראוי לטול את 
השניה? לא אני, שאני בן יצהר שהוא 
שני לעמרם? והוא מינה נשיא את בן 
אחיו הקטן מכולם. הריני חולק עליו 

ומבטל את דבריו" )רש"י שם(.
לקרח לא היה חסר כלום. הוא זכה גם 
לתורה וגם לעושר. מה ראה לשטות 

זאת לחלוק על משה רבינו?
"הקנאה והתאווה והכבוד מוציאים 
את האדם מן העולם" )אבות פרק ד 

משנה כא(. 

הרגשת "יש" פוגעת ב"אין עוד מלבדו"
כל אדם צריך לזכור דבר אחד פשוט: אני בסך הכל פקיד זוטר בעולם הזה! 
יש פקיד בבנק, שתפקידו לספור את שטרות הכסף ולרשום אותם בספרי 
הבנק. בכל יום עוברים תחת ידו מיליונים. האם הוא יכול להתגאות במיליונים 
האלו? פשיטא שלא! הוא בסך הכל פקיד הממלא את חובתו, ומקבל את 

משכורתו מהמנהל הראשי. 
כאן, בעולם הזה, כולנו 'פקידים' של בורא עולם. שום דבר לא שייך לנו. 
הקב"ה מינה כל אחד לאיזשהו תפקיד, אותו עליו למלא, איש איש לפי 
הכלים שקיבל ממנו יתברך. גם אם מתוקף תפקידו הוא 'מגלגל מיליונים', 
עליו לדעת שהוא בסך הכל 'פקיד', 'צינור', דרכו מעביר הבורא יתברך את 

השפע לעולם. 
הדברים אמורים לא רק ביחס לממון. אדוננו גדול הדורות הגאון מוילנא 
זצ"ל אומר, כי גם ביחס לחכמה, שומה על האדם להכיר ולדעת, כי אף אם 
זכה להגיע לאיזושהי דרגה בידיעת התורה, לאחר שעמל, יגע ושקד עליה 
יומם ולילה, מכל מקום "ה' יתן חכמה מפיו דעת ותבונה" )משלי ב', ו'(, ורק 
משום שהקב"ה נתן לו סיעתא דשמיא מיוחדת - זכה להגיע להיכן שהגיע!
כמו שפקיד לא יכול להתהדר בעושרו של בעל הבית, כן כל אדם לא יכול 

להתהדר ולהחשיב את עצמו למשהו. שומה עליו להרגיש שמדיליה לית ליה 
מידי, וכל מה שיש לו – מאתו יתברך הוא! הכתוב אומר )דברים ד', ל"ה(: 
"כי ה' הוא האלוקים אין עוד מלבדו" – אם אדם מרגיש את עצמו ל"יש", 

שיש לו משהו מדיליה, הרי הוא פוגם ב"אין עוד מלבדו"!  
הנפילה של רבים וטובים, היא בזה שייחסו לעצמם איזשהו "יש", חשבו 
שמגיע להם משהו. המרגלים חשבו שהם משהו, הם "נשיאים", ואם יכנסו 
לארץ הם עלולים לאבד את ה"משהו" שלהם. קרח חשב שהוא משהו. "שני 
לעמרם". "מגיע לו" להיות נשיא. המחשבות הללו הפילו אותם. לו היו חיים 
את ה"אין עוד מלבדו", ומודעים להיותם "פקידים" שיעודם למלא את 

התפקיד שייעד להם בעל הבית, לא היו נופלים כפי שנפלו.   
זוהי עבודת המידות. להרגיש שאני "אין". גם אם הקב"ה מינה אדם לתפקיד 
חשוב, בעל השפעה רחבה, וניתן לו עשר רב - עדין עליו להרגיש "אין"! עליו 
להרגיש שהוא בסך הכל "צינור", וככל שהצינור ריק יותר, חלול יותר – כן 
יותר מ"אין עוד  עובר בו שפע רב 
מלבדו". ואם מכניסים בתוכו משהו 
מן ה"יש" – זה יוצר "סתימה" בצינור! 
והסתימה חוסמת את זרימת השפע 

העובר דרכו! 

המרגיש "אין" - הוא המרוויח
מספרים על בעל אחד, שהגיע לביתו 
וראה שם אי סדר גדול. הרגיזה אותו 
כיון  במיוחד הרצפה המלוכלכת. 
שהסבל הזה היה אצלו סבל מתמשך, 
החליט ללכת להתייעץ עם מרן ראש 
הישיבה, שר התורה ועמוד היראה, 
חכם בן ציון אבא שאול זצ"ל. אולי 
כדאי לו לגרש את אשתו ולהפסיק 

לסבול.
כשפתחו לו את הדלת הוא כמעט התעלף: חכם בן ציון עומד עם מכנסים 

מקופלים כלפי מעלה, נועל נעלי בית לרגליו ושוטף את הרצפה... 
כשראה זאת – ברח מהמקום. הוא לא שאל את הרב כלום. 'סטירת הלחי' 

שחטף היתה עבורו התשובה הטובה ביותר לשאלתו וללבטיו...
אתה רואה שהרצפה מלוכלכת? מה הבעיה? קח מקל שטיפה ותנקה! פעם 
פעמיים תנקה לבד, בפעם השלישית האשה תצטרף ותנקה איתך ביחד, 
ובהמשך היא כבר תנקה לבד... אם תושיט יד לעזרה – הכל יבוא על מקומו 
בשלום... אבל כדי להושיט יד צריך האדם לעבוד על מידותיו ולהרגיש "אין"! 
מי שמרגיש שהוא "יש" יתנהג בגישה שזה 'לא מתאים' לו, והתוצאות עלולות 

להיות הרסניות. 

בזכותך יכניסו גם אותי לגן עדן!
מרא דארעא דישראל, הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל, היה אומר תדיר 

לאשתו: "מי שיכניס אותי לגן עדן – זו רק את!".
"אתה מרבה לתת לי מחמאות שאינן מגיעות לי!", נהגה להשיב לו. "אולי 
תסביר לי מדוע לדעתך תהיה זו אני? וכי אין לך מספיק זכויות משל עצמך 

להיכנס לגן עדן? ובמה מוסיפה אני לענין?".
"כשאת תבואי לעולם העליון", הסביר, "ישאלו אותך: 'מה עשית בעולם?' 
תשיבי: 'שרתתי גאון עולם. עמדתי לימינו של חסיד, תלמיד חכם'. ואז יגידו 

"כשאת תבואי לעולם העליון", אמר מרן הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זיע"א: 
"ישאלו אותך: 'מה עשית בעולם?' תשיבי: 'עמדתי לימינו של תלמיד חכם'. 
ואז  גאון'.  לא  חסיד,  לא  מדברת?  את  חכם  תלמיד  איזה  'על  לך:  יגידו  ואז 
תשיבי: 'וכי הייתי עורכת בחינות לצדיקים ולגאונים?'. ומה יאמרו לך שם? 

'את צודקת! מקומך בגן עדן! "...

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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לך: 'חדלי! הפסיקי! על איזה תלמיד חכם את מדברת? לא חסיד, לא גאון, 
לא מיניה ולא מקצתיה'. ואז תשיבי: 'וכי הייתי עורכת בחינות לצדיקים 
ולגאונים? מנין לי לדעת מי גדול באמת? כולם דברו על בעלי שהוא תלמיד 
חכם, חסיד וצדיק, וכך התייחסתי אליו, ומתוך כוונות כאלו שרתתי אותו'. 

ומה יאמרו לך שם? - 'את צודקת! מקומך בגן עדן!'.
אחרייך אכנס אני. ישאלו אותי: 
'מה עשית בעולם?', וכשיתחילו 
לבדוק את מעשי – אוי לי מיום 
הדין, אוי לי מיום התוכחה! ישלחו 

אותי ישר לגיהנום...
"ואז", המשיך רבי יוסף חיים 
זצ"ל, "כשתהיי לבדך בגן עדן, 
תמתיני לבואי, ולא תראי אותי, 
תשאלי: 'היכן בעלי?', ויענו לך: 
'במקומו הראוי לו בגיהנום'. ואת 
תזדעקי: 'היתכן? הלא כל מה 
שפסקתם לי גן עדן הוא מחמת 
היותי שותפה לתורתו של בעלי, 
ואיך יתכן, אפוא, שאני יושבת 
בגן עדן, והוא בגיהנום? איך יתכן 
שארגיש כאן גן עדן אם בעלי לא 

נמצא לצדי?'. 
"ובית דין של מעלה יקבלו את 
טענותיך, ויכריזו: 'יוסף חיים! צא 
מגיהנום! אשתך הצילה אותך!'. 
ועכשיו את מבינה מדוע אני אומר 
לך, פעם אחר פעם, כי את תהיי 
זו שתציל אותי מגיהנום, ותזכה 
אותי בגן עדן?", סיים רבי יוסף 

חיים את הסברו...   
שיהיה ברור! הצדיקים לא מתבדחים! הם אמרו את מה שהרגישו באמת! 
הם הרגישו באמת הרגשה של "ונפשי כעפר לכל תהיה", הרגשה של "אין".

"וְלאֹ יִהְיֶה כְקרַֹח וְכַעֲדָתוֹ" )במדבר י"ז, ה'(
מפסוק זה נלמדת החובה להתרחק מן המחלוקת. 

כמה צריכים אנו להתרחק מהמחלוקת, הרחק כמטחווי קשת, "בסודם אל 
תבוא נפשי בקהלם אל תיחד כבודי" )בראשית מט, ו. יעוי' בסנהדרין קט 

ע"ב(.

לא תבערו אש
רבותינו מכנים את המחלוקת בשם 'אש', שנאמר: "לא תבערו אש בכל 

משבתיכם" )שמות ל"ה, ג'(. 
מדוע דימו חז"ל את המחלוקת דווקא לאש? 

כאשר פורצת אש ישנן שתי אפשריות כיצד להינצל ממנה: אם אפשר 
לכבותה שופכים עליה מים, אך אם היא כבר גדולה מאד, ולא נתן לכבותה 

– יש לברוח במהירות מפניה כדי להינצל... 
כך היא המחלוקת: פעמים אפשר להשקיטה על ידי שפיכת מים של תורה, 
בכח התורה, על ידי מידות טובות ומוסר, אך לפעמים היא כבר התפשטה 

וגדלה, עד שמאום לא יועיל, ואז צריך לברוח ממנה, כבורח מפני האש.

משה ואהרן - רודפי שלום  
אהרן הכהן לא דבר ולא נכנס למחלוקת כלל - "ואהרן מה הוא כי תלינו 
עליו" )ט"ז, י"א(. קרח ועדתו התריסו כנגדו, היה לו מה לענות, אבל הוא 
בלם את פיו, הוא המשיך להיות אוהב שלום ורודף שלום, אוהב את הבריות 

ומקרבן לתורה )אבות א', י"א(. 
לכן בכל מקום שמזכירים רבותינו את מחלוקת קרח, היא נקראת מחלוקת 
קרח ועדתו, ולא מזכר הצד השני של משה ואהרן, כי הם לא נכנסו למחלוקת, 
אלא אדרבה, הם נסו להשקיט את המחלוקת ולהרגיע את החולקים. הם לא 
חסו על כבוד עצמם, אלא באו לפני קרח ועדתו והתחננו לפניהם: "רב לכם 

בני לוי" )ט"ז, ז'( – מדוע אתם עושים דברים כאלו, שסופם מי ישורנו?... 
אבל קרח ועדתו לא אבו לשמע ולקבל את דבריהם.

מדוע תוקנה הזגוגית באישון ליל?
המעשה הבא ארע בברוקלין שבניו יורק. בין כמה פלגים של חסידים פרצה 
מחלוקת גדולה. אחד הפלגים רצה לצרף לצדו את האדמו"ר רבי שלמה 
מבאבוב זצ"ל. לאדמו"ר היו אלפי חסידים, ואם יואיל לתמוך בפלג שלו – 

נצחונו מובטח...
 הוא הגיע לרבי שלמה מבאבוב, ונסה לשכנעו להצטרף למאבק. האדמו"ר 
נסה לדבר על לבו להתרחק מהמחלוקת, וכשדבריו נפלו על אוזניים ערלות 

הוא סרב בתוקף להיכנס לסלע המחלוקת.
הלה נסה לתאר באוזני האדמו"ר את גודל העוולות שגרמו לו לוחמיו, אך 

האדמו"ר עמד מנגד, ולא אבה להיכנס לצדדי המחלוקת כלל וכלל...
מרוב כעסו אסף הלה כמה מעדתו, ובחמתם זרקו הם אבנים גדולות לעבר 
ביתו של האדמו"ר. היה זה לאחר חצות הלילה, האבנים נפצו את השמשה 

של חלון גדול, וחדרו לתוך בית האדמו"ר.
מה עשה האדמו"ר?

התקשר בעילום שם לחיים הזגג ואמר: "חיים, רצוני שתבוא עכשיו לכתובת 
פלונית, יש לך שם עבודה טובה, ותקבל עבורה תשלום נאות".

חיים התעורר משנתו העמוקה בבהלה, והשיב לשיחת הטלפון בצעקה: 
"מדוע מעירים אותי לאחר יום עבודה מפרך? כל היום עליתי לקומות גבוהות 
וירדתי מהן, נשאתי משאות כבדים על גבי, עבדתי בפרך! זו חוצפה להעירני 

בשעה זו!", טרק הוא את הטלפון.
עדין לא הספיק להירדם, ושוב נשמע צלצול הטלפון, ושוב פנה אליו 
האדמו"ר בעילום שם: "סלח לי על שאני מעירך, אך הדבר דחוף לי ביותר, 

בוא מהר, ושכרך יהיה פי שלושה מהסכום המגיע לך".
"הכסף יענה את הכל", חיים קם בזריזות ורץ לעבר הכתובת המדוברת.

ואת מי הוא רואה בפתח הבית? את האדמו"ר מבאבוב.
"מה עושה כאן האדמו"ר?", שאל חיים, והאדמו"ר השיב: "העבודה היא 

בבית שלי!".
חיים היה מבוייש. "מדוע האדמו"ר לא הזדהה? הרי הייתי רץ על ארבע, 

אינני מוכן לקבל אף לא פרוטה בעבור העבודה!".
אך האדמו"ר בשלו: "התורה ציוותה 'ביומו תתן שכרו' – אשלם לך את 

שהבטחתי!".
חיים לא ידע את נפשו מרוב צערו על שהתחצף לאדמו"ר, אך ר' שלמה 

הרגיעו: "הרי לא ידעת במי המדובר"...
ואז הרהיב חיים עוז ושאל: "ילמדני האדמו"ר, מדוע כה דחוף התיקון? 

מדוע לא חיכה רבינו עד לאחר תפילת שחרית?!".
האדמו"ר הסכים להשיבו, אך התנה זאת בכך שלא יגלה את הענין לאיש...

האדמו"ר ספר לחיים הזגג כיצד נופצה השמשה, והסביר כי לו היה משאיר 
את השמשה המנותצת עד אור הבוקר, היו חסידיו שבאים לתפילה מבחינים 
בשמשה המנופצת ומתרגזים על החצופים שהעזו לעשות כך, וכך היתה 

פורצת מחלוקת נוספת, מלבד המחלוקת הקיימת...
סיים האדמו"ר: "עדיף לי לשלם פי שלושה, ולהתאמץ לתקן זאת עוד לפני 

אור הבוקר, ובלבד שלא תרבינה מחלוקות בישראל!".
חיים הזגג נצר את הספור המאלף בלבו, ולאחר פטירת האדמו"ר ספר 

זאת...

ואנכי תולעת ולא איש
מרא דארעא דישראל הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל, רבה של ירושלים 

לפני קרוב למאה שנה, עמד בראש העדה האשכנזית ובראש החסידים. 
פעם הוזמן על ידי רב ספרדי, שהיה עמו בקשרי ידידות, לסעודת ברית 

מילה. 
לאחר שיצא מסעודת המצווה פנה אליו אדם אחד ושאלו: "כיצד יתכן 
שכבוד הרב אכל אצל ספרדים, הלא בענייני כשרות שונים, נוהגים הם שלא 

כמנהגנו?".
ענה הרב: "בררתי הכל מראש, והכל הוכן כדת וכדין, כמקובל גם עלינו".

אך אותו אדם טען: "אך אנשים שישמעו כי הרב סעד אצל ספרדים - עלולים 
להקל בענין, וחלילה תותר הרצועה...".

נענה רבי יוסף חיים ואמר: "דוד המלך עליו השלום אמר: 'ואנכי תולעת 
ולא איש' )תהלים כ"ב, ז'(, ואחד הבאורים הוא: 'אני מעדיף לאכול תולעת, 
ולא לאכול איש – לא לפגוע בבני אדם... על אכילת שרצים לוקים חמש 

מלקיות, אך על אכילת בני אדם – על מחלוקת – אין גבול לעונשה..."
המחלוקת מכלה כל חלקה טובה...

)מתוך סדרת הספרים 'משכני אחריך'( 

כשפתחו לו את 
הדלת הוא 

כמעט התעלף: 
חכם בן ציון 

עומד עם 
מכנסים 

מקופלים כלפי 
מעלה, נועל 

נעלי בית 
לרגליו ושוטף 

את הרצפה...
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ה'חפץ חיים' דירושלים • שביבים מאישיותו המופלאה של הצדיק הירושלמי, רבי שמואל הומינר זצוק"ל
הרב יעקב הייזלר

ינוּ עָלָיו" )במדבר ט"ז, י"א( י תַלִּ "וְאַהֲרןֹ מַה הוּא כִּ
מבין הצדיקים המופלאים, שהתהלכו בדור האחרון 
בירושלים של מעלה, בלטה לה באופן מיוחד דמותו 
הקדושה והגדולה, של האי גאון וצדיק רבי שמואל הומינר 
זצוק"ל. הצדיק המופלא רבי שמואל היה ידוע כעובד ה' 
מנעוריו, וכצדיק נשגב ובעל השגות גדולות בעבודת ה', אשר כל 
ימיו היה דבוק בהשי"ת ובמצוותיו בצורה מופלאה, כשאינו מסיח דעתו ולו 
לרגע אחת ממצוות "שיויתי ה' לנגדי תמיד". שולט הוא על מחשבותיו, 
דיבוריו ועיניו, לבל יחשוב וידבר, או יראה ח"ו דברים האסורים. רבים מעובדי 
ה' בדורו, היו מכנים אותו בכינוי 'החפץ חיים השני', או ה'חפץ חיים דירושלים', 
כשבדמותו הגדולה השתקפה דמות של צדיק יסוד עולם ו'עובד ה'' כחד 

מקמאי ממש.
סיפורים מעניינים נקשרו סביב לאישיותו של רבי שמואל זצ"ל, וכולם 
כאחד מצביעים עליו כאדם גדול שכל מעשיו מחושבים, שקולים ומדודים. 
ואף היה אפשר ללמוד מהליכותיו הלכות והנהגות רבות בבחינת 'מעשה 
רב'. כשנתגלו מעשיו או פוענחו, נתגלה עד כמה היה מחשב דרכיו, בחינת 
'סוף מעשה במחשבה תחילה', וביחוד בדברים שבין אדם לחברו, היה פועל 

בהתחכמויות גדולות כדי שחלילה לא יפגע הזולת.
 עובדא הוי, כשרבי שמואל הגיע פעם לביהכ"נ באחת מערי השדה לצורך 
זיכוי הרבים, ובדיוק באותו שעה בחנו הגבאים חזן מסוים, שהציע את עצמו 
להיות בעל תפילה בשבתות וחגים בביהכ"נ. רבי שמואל שמאוד מיהר 
באותה שעה ללכת לדרכו, החליט להישאר עוד זמן רב בביהכ"נ על אף 
שישתבשו לו תכניותיו, כי חלילה יכולה להתפרש עזיבתו את ביהכ"נ כאילו 
תפילת החזן אינה מוצאת חן בעיניו, ונמצא גורם בעקיפין להפסד החזן...
עובדה נוספת המעידה על גדלותו, שמענו מאחד ממקורביו. ביום מן 
הימים בא אליו מאן דהוא עם הצעה מפתה, לפתוח כולל אברכים מצוינים 
ללימוד 'קדשים'. הלה ידאג לתקציב, ורבי שמואל יעמוד בראשות הכולל. 
רבי שמואל התלהב מהרעיון, ואכן קיבץ אברכים מופלגים אשר מיד החלו 
ללמוד 'זבחים' )בפנקסו כתב רבי שמואל, כי במנחה הראשונה בכולל 
'פרחי כהונה' בכה ב"השיבנו אבינו לתורתך", ולמחרת בכה בשחרית ב"והשב 
את העבודה לדביר ביתך ואשי ישראל"(. לא ארכו הימים ונודע לו, כי אותו 
אלמוני הכניסו לעסק ביש. הלה לא חשב לרגע להיות עומד בדיבורו ולתקצב 
את הכולל. רבי שמואל בהיותו שומר פיו ולשונו, לא סיפר לאדם את אשר 

עוללו לו, ובביטחונו בבורא עולם, במשך חודשים רבים שילם לאברכים את 
משכורתם השלימה, על אף הקשיים הרבים בזה. בסיום השנה הודיע להם 
כי אינו יכול לשאת יותר בעול, ועל כן הוא נאלץ לסגור את הכולל. הסיבה 
סביב סגירת הכולל נודעה רק בדרך אקראי, כאשר ביום מן הימים בא אברך 
לרבי שמואל, וסיפר לו שפלוני הציע לו לפתוח 'כולל קדשים' והוא יממנו. 
והיות ונודע לו כי בעבר ניהל רבי שמואל כולל כזה, לכן הוא מבקש לדעת 
איך מארגנים את הדבר... רבי שמואל גילה לו את התרמית של אותו אדם, 

ורק בדרך זו נודע המעשה. 

עמוד האמונה והביטחון
'עמוד האמונה והבטחון' - כך כונה רבי שמואל בפי רבים. סגנון דיבורו 
של רבי שמואל היה מיוחד במינו, כל מי ששמע אותו מדבר היה עומד 
ומשתאה, ומאזין בקשב רב למשמע הדיבורים החזקים בתוכן, האמונה 
החושית וביטחונו בהשי"ת. כשהיה דורש בדברי תורה בפני הציבור, היה 
מפליא את השומעים בבטאו את האמיתיות בפשיטות כזאת, ובסגנון שאינו 
מצוי. "צוונו השי"ת", "הקב"ה אומר לנו בתורתו", וכדומה. סגנון דיבורו 

המיוחד היה בולט בכך, שהיה תמיד שם שמים שגור בפיו על כל דבר קטן 
או גדול, והיה מדבר על השי"ת בלשון נוכח, כמו שמרגיש בו בחוש. כשהיה 
משוחח בענייני אמונה וביטחון, היה מתבטא בפשטות כזאת, עד שהיה מחזק 
את השומעים בעצם דיבורו. אף בדברים פעוטים - היה רגיל על לשונו שמאת 

ה' היתה לו זאת...
גם על גפרור להצית אש, או על מילוי עט לכתיבה וכדו', היה מקדים 
בתפילה שיעזרהו השי"ת בזה, ורק אח"כ עשה השתדלות הנצרכת להשיגו, 
ולאחמ"כ, כאשר השיג את הנצרך לו, הן דבר גדול והן דבר קטן, היה נותן 
הודיה ושבח להשי"ת על זה, ופנקסיו מלאים מרישומים כאלו, על בגד חדש 
שנתן לו השי"ת או כלי חדש וכדו', וכן כל ספר קדוש שרכש לו, רשם אותו 
בפנקסו בסגנונו המיוחד: "ביום פלוני נתן לי השי"ת ספר פלוני, כלי פלוני, 

סך פלוני, הודו לה'" וגו'
ברשימותיו אנו מוצאים כתוב: "טוב לחשוב מדי פעם או לומר בפה: 'אני 

ביד הקב"ה...'".
כמו"כ כותב: "על הכל צריך תפילה, מצווה להתפלל להשי"ת שילך הדואר 
כהוגן, ואפילו כשהולך כהוגן הדואר, בכל פעם שנותן מכתב לתוך תיבת 
יתפלל שיבוא   - הדואר 

המכתב כראוי".
הגה"צ רבי משה שמעון 
וינטרוב זצ"ל, סיפר מה 
אל  שמו מרבי  ששמע 
בעצמו, כי פעם לווה רבי 
לירות,  שמואל אלפיים 
יבוא  שהמלווה  ונקבע 
ביום פלוני לביתו של רבי 
שמואל, לקבל את הכסף. 
בהתקרב מועד הפירעון 
ניסה רבי שמואל להשיג 
את הכסף שיצטרך להחזיר, 
אך לשווא. אחר שקיים 
את מצוות ההשתדלות 
אמר: "אני את שלי עשיתי, 
ומעתה אני תולה ביטחוני 
שעה  בלבד".  בהקב"ה 
קודם פירעון ההלוואה, יושב רבי שמואל במנוחה בביתו... והנה הגיעו 
חמש דקות קודם, נכנס יהודי לרבי שמואל להפקיד סכום כסף אצלו, 
כשהוא נותן לו רשות להשתמש בו כרצונו. והנה הסכום היה אלפיים 
לירות בדיוק! המפקיד יצא מביתו, ומיד ראו את המלווה נכנס לגבות 

את חובו...
 רבי שמואל היה חי ונושם גם את האמונה בביאת משיח צדקנו, לרגע 
איננו מסיח דעת מהגאולה הקרובה ובאה. עד כדי כך שהיה לו בקבוק 
יין עתיק יומין, שקנה לכבוד המשיח ורשם עליו: "יין ישן מיוחד לשתות 
אי"ה מיד בבוא מלך המשיח, במהרה בימינו אכי"ר". בליל הסדר היה 
'מנחת שלמה'  מעמיד בקבוק זה ליד כוס של אליהו הנביא. בשו"ת 
למרן הגרש"ז אויערבאך זצ"ל, אנו מוצאים שאלה ש'הטרידה' אותו, 
והיא כמה ברכות יצטרכו לברך בבוא משיח צדקנו, והגרש"ז השיב לו 

בארוכה על זה...
"נתעוררתי להרגיש מאוד  נמצא כתוב:  ברשימותיו מאחת השנים 
שהשי"ת לבדו הוא הנותן לי כל הכסף להוצאת ביתי ולהוצאת המצוות, 
כגון נסיעות לשיעורים, ושום בן אדם לא נותן לי כלום. רק ישנם אנשים 

"נענשנו בעכברים. קודם הסתובבו במטבח ואח"כ נכנסו גם לבית. 
נצטערתי מאוד לדעת, על איזה דבר בא לנו עונש זה. עד שהאיר 

ה' את עיני וראיתי בפרק שירה כתוב: 'עכבר אומר'..." 

המשך בעמוד הבא <<<
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מדוע חיפש הרב מפוניבז' קרקע ב'פוריה' ע"י טבריה?
הרב ישראל ליוש

ר לָהֶם"... )במדבר ט"ז, ל'( ל אֲשֶׁ יהָ וּבָלְעָה אתָֹם וְאֶת כָּ "וּפָצְתָה הָאֲדָמָה אֶת פִּ
עפ"י פירוש רש"י מתבאר שמשה רבינו ביקש מהקב"ה שתי בקשות: האחת, 
שהוא יברא עבורם מיתה חדשה, שעדיין לא נבראה ולא היתה כמותה מעולם. 
והשניה, שהבריאה הזו תהיה בדוגמת פתיחת פה לאדמה, ועדת קרח תיבלע 

שם.
ויש להבין, מדוע ביקש משה רבינו להמיתם 
בבריאה חדשה? מדוע לא הסתפק במוות רגיל 
ומוכר? ועוד יותר צריך להבין, מדוע בחר דווקא 

בבריאה זו של בליעה בתוך האדמה?
ה'כלי יקר' מבאר, שקרח כפר לא רק באמונת 
משה רבינו, אלא כפר בחידוש העולם ובבריאתו. 
הוא סבר שהעולם קדמון, וחלילה לא נברא 
ע"י הקב"ה. לכן ביקש משה רבינו בריאה 
חדשה, כדי להוכיח על ידה שגם בששת ימי 
המעשה - היתה בריאה חדשה, שהיא העולם 
כולו, ומאז ועד היום הקב"ה מנהיג את הטבע, 
עושה חדשות בכל עת, כדוגמת פתיחת האדמה 

והבלעת בני קרח בתוכה.
והסיבה שמשה רבינו ביקש להמיתם במיתה 
זו דווקא, יש לומר, שהרי עיקר חטאו של קרח 
היה 'גאווה' והרי על הגאוותן אומר הקב"ה 
'אין אני והוא יכולים לדור בכפיפה אחת', כי 
המתגאים מתקשים אף לקבל עליהם עול 

מלכות שמיים. התנהגותם המתנשאת נסתרת לקיום רצונו ית' בעולם הזה, 
ללכת בדרכיו תחת עול מלכותו.

אם כן, אמר משה רבינו לקב"ה: 'קרח ועדתו הרי התנשאו על ה', אין להם 
מקום בעולמך, הרי אינך יכול לדור איתם בכפיפה אחת, ועל כן האדמה 
צריכה לבלוע אותם'. בזאת ביקש משה רבינו להעביר מסר חד וברור לעם 
ישראל כולו, שהאדמה אינה סובלת את הגאוותנים המתנשאים על ה' ועל 

תורתו, ומסר כזה יכול לעבור רק ע"י בריאה חדשה, שהאדמה בולעת את 
המתנשאים.

הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, סיפר את שסיפר לו אחד מגדולי 
ישראל על הרב מפוניבז'. היה זה כאשר הסתובב הרב מפוניבז' ברחבי הארץ, 

ותר אחר קרקעות לקניה עבור המוסדות שחפץ להקים בארצנו הק'.
פעם נזדמן הרב לאזור 'פוריה' ליד טבריה, והסתובב בין שבילי המקום 
לחפש קרקע הראויה לצרכיו. לפתע נתקל בשני 
קברים בודדים. לפלא היה בעיניו. נראה כי המקום 
לא שימש כבית קברות, אלו היו שני קברים בודדים. 
כיצד הגיעו לכאן קברים? ומי הם האנשים הקבורים 
כאן? הוא התחיל לברר פרטים אודות הקברים אצל 

תושבי האזור, והם ספרו לו את הספור הבא:
לפני שנים רבות עלתה לארץ משפחה במסירות 
נפש. עם בואם אל ארץ הקודש הם שיכלו את בנם 
הקטן. במקום להתלונן ולבכות על מר גורלם ולעזוב 
את הארץ בבעיטה, התחזק ראש המשפחה וקיבל 
עליו בהכנעה ובאהבה את קנייני ארץ ישראל – 

בייסורים, והחליט להמשיך לגור בפוריה.
לאחר זמן קצר נפטר גם אבי המשפחה, ואף כאן 
גילו בני המשפחה תעצומות נפש וקיבלו עליהם את 
הדין באהבה, והמשיכו לגור בארץ ישראל. הבן והאב 
נקברו שניהם זה לזה בחצר המשפחה, ואלו הם שני 

הקברים שמצא הרב מפוניבז'.
הרב המשיך לסייר באזור ולתור אחר קרקע מתאימה, 
והנה הוא רואה נער קטן, הנושא כבש בין זרועותיו. "לאן פניך מועדות?" – 

שאל אותו הרב. "אני הולך למעיין להשקות את הכבש!" – השיב הילד.
מיד החליט הרב כי עליו לרכוש קרקע באזור זה, והסביר: "מקום בו מצויה 
ההכנעה - הכנעה של משפחה לגזירותיו של הקב"ה, והכנעה של נער כלפי 

כבש הצמא למים – זהו מקום בו אפשר להצליח"...

לפתע נתקל בשני קברים בודדים. לפלא היה בעיניו, נראה כי המקום לא 
שימש כבית קברות, אלו היו שני קברים בודדים, וא"כ הכיצד הגיעו לכאן 

קברים? ומי הם האנשים הקבורים כאן?

<<< המשך מעמוד קודם

שהם שלוחי השי"ת אלי על זה".
ברשימה אחרת אנו מוצאים: "כבר מוסכם ומאומת אצלי, שאינני תלוי 
בשום בן אדם. לא בכסף ולא בשום דבר. אף הנאה כל שהיא, כגון גפרור 
וכדומה. רק הכל הוא מאתו יתעלה, והשגחתו הפרטית עלי. ולכן לא אתרגש 
כלל אם ייפסק איזה דבר ממי שהיה לי על ידו, כי הרבה שלוחים למקום, 

ולא תגרע לי אף פרוטה אחת ממה שקצב לי השי"ת בר"ה"...
כמו כן, ראה רבי שמואל בכל צרה ופגע שעברו עליו כיד שלוחה מלמעלה, 
המנחה ומעוררת אותו. וכה כותב באחת מרשימותיו: "התחילה לכאוב לי 
שן, ונתעוררתי מאוד להיזהר ביותר מלשון הרע", "נהיה לי חור בשן, ונתעוררתי 

מאוד לקיים סגירת ועצימת שתי חומות הפה, השפתיים והשיניים".

לפעמים הלקח מוסווה יותר, ויש להעמיק ולחפשו. אבל כשמקבלים אגרת 
מאת המלך, גם אם בכתב סתרים היא, מחייבת את העבד לפענחה, כזאת 
היתה למשל, מכת העכברים. וכה נמצא כתוב ברשימותיו: "נענשנו בעכברים. 
קודם הסתובבו במטבח, ואח"כ נכנסו גם לבית. ונצטערתי מאוד לדעת, על 
איזה דבר בא לנו עונש זה. עד שהאיר ה' את עיני, וראיתי בפרק שירה כתוב 
'עכבר אומר: ואתה צדיק על כל הבא עלי כי אמת עשית ואני הרשעתי'. ולכן 
התברר בס"ד פשוט, שהוא לעורר אותנו שנרגיש מאוד להתבונן בכל דבר 

ייסורים הבאים עלינו, הן קטן והן גדול, להצדיק דינו ית' בלב שלם...".

)מתוך 'המבשר תורני'(

077-2222-666 או 4992*
קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת
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מייד ללא הגרלה°
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ßדרשוß סט ¢משנה ברורה¢ מפואר מהדורת

ßמהדורת דרשוß חמשה חומשי תורה¢ בכרך אחד¢

ßאו ב ßספר ¢דרש דוד¢ על המועדים¨ כרך א

´ ≥ כרטיסים להגרלה  הגדולה

תרומה בסך 
קבל מי
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חיפשתם להיות
øשותפים בזיכוי הרבים
זו ההזדמנות שלכם°
ארגון ßדרשוß וßאחינוß יוצאים במבצע ענק של תרומות ומתנות

 לתורמים לארגון ßאחינוß ולפעילות העניפה של קירוב קרובים 
ורחוקים¨ וסיוע נרחב ברוחניות וגשמיות לתלמידים בישיבות 
Æßהקדושות להתקדם ולהעלות בדרך ה

התורמים יזכו בכרטיסי הגרלה להגרלה הגדולה של

∞∞∞μ∞Æש¢ח
פרס ראשון∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞≥ ש¢ח    פרס שני∫ זכייה בסך ∞∞∞Æ∞± ש¢ח
פרס שלישי∫ זכייה בסך ∞∞∞μ ש¢ח    פרס רביעי∫ זכייה בסך ∞∞μ± ש¢ח
פרס חמישי∫ זכייה בסך ∞∞∞± ש¢ח     פרס שישי∫ זכייה בסך ∞∞μ ש¢ח
ועוד ∂ הגרלות ביניים בסך  ∞∞∞≥ ש¢ח כל אחד

ובנוסף¨ ßדרשוß מעניק מתנות באופן מיידי עד לשווי של

∞π∑±ש¢ח°
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דירת חמישה חדרים ב-25 שקלים • וגם: מהו ביטוח החיים הזול, הכדאי והבטוח ביותר? 
הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

ח קרַֹח" )במדבר ט"ז, א( קַּ "וַיִּ
התחום המושקע והנחקר ביותר בעולם כולו, הוא תחום 
הביטחון. אין מדינה שאין לה צבא להגן עליה, ובין 
הצבאות - תחרות יוקרה על עוצמה ויכולות מבצעיות, 
המביאות את הביטחון לשיא. תקציב הביטחון נוגס בחלק 
ניכר מתקציב כל מדינה, ובארצות מאויימות, כמו בארץ 
ישראל, תקציב הביטחון הוא הגבוה ביותר מכל התקציבים האחרים!

ישיבות מטה, אימונים מורכבים, מבצעים מפרכים ותעשיה ביטחונית עניפה 
- מרכיבים את תפיסת הביטחון של כל מדינה. גם מפעלים עתירי ידע, 
מוסדות ומרכזים הומי קהל, משקיעים במצלמות נסתרות, שמירה הדוקה 
מסביב, טבעות אבטחה מקיפות, ומרוץ מודיעיני מעמיק, הכל כדי לספק 
את הביטחון המקסימלי, המאפשר לכולנו חיים שלווים ושקטים, איש תחת 

גפנו ותאנתו.
כבנים אהובים לאבינו שבשמים, דאג לנו אבינו להגנה הבטחונית שלנו, 

והעניק לנו מעטפת בטחונית מושלמת, השומרת 
עלינו בכל עת, היא המצוה לקבוע מזוזה. המזוזה 
היא אותה יריעת קלף קטנה ומהודרת, בה כתובות 
פרשת 'שמע ישראל - ואהבת' ופרשת 'והיה אם 
שמוע'. המזוזה מעטרת את פתח הבית, קבועה 
במשקוף הכניסה, כדי להזכירנו מי בעל הבית 
בעולם, מי מנחה אותו ומנהיג אותו, ומי דואג לנו 

ושומר עלינו באמת, היום וגם בעתיד. 
כי בשל תוכנה הייחודי של  הרמב"ם מבאר, 
המזוזה, והמסר האמוני העוצמתי הנובע ממנה, 
נקבעת המזוזה על משקוף הדלת, כמו תמרור בכל 
יציאה וכניסה, תזכורת קבועה בכל צומת בחיים. 
ברגע הזה שאתה יוצא לרחוב או חוזר הביתה, רגע 
זריקת  לפני שתצא לעבודה או לסידורים, קח 
אנרגיה מהתמרור שבכניסה, טול מטעני חיזוק 
מהתזכורת שבמשקוף: יש בורא עולם המדריך 
אותנו כיצד לנהוג, ואם נעשה כהוראותיו וכמצוותיו 
- חיינו יתנהלו בשלום ובשלווה, ברוגע ובביטחון!
בפרשת השבוע פרשת קרח, אנו עדים לטענתו 
של קרח, שאינו מבין מדוע בית מלא בספרי תורה 

טעון מזוזה בפתחו. הרי בספר התורה יש גם את הפרשות שבמזוזה, ובבית 
בו מצויים ספרי תורה לרוב - יש את כל מצוות התורה וגם פרשות המזוזה 
פעמים רבות! אם כן, מדוע בית כזה זקוק לתוספת קלף קטן ושתי פרשיות 

בתוכו? 
אך האמת היא, שבוודאי גם בית מלא בספרי תורה חייב במזוזה. וכפי 
שביאר הגאון רבי אברהם יעלין זצ"ל, בהקדמת ספרו 'ארך אפיים', כי המזוזה 
היא כלי ייעודי וייחודי, המיועד למטרה אחת ובלעדית - להחדיר בלב ולהפנים 
בנשמה את האמונה בבורא עולם, שהוא מנהיג ומכוון את כל המתרחש כאן, 
וכולנו משועבדים לקיום רצונו. גם אם יהיו בביתנו אלף ספרי תורה המלאים 
בכל מצוות התורה, עדיין רק כלי שהוא מיוחד ובלעדי להחדירו בנפש - 

יצליח להשרישו אל תוך נשמתנו פנימה בעוצמה רבה ומוצקה.
רגע לפני שנצא מהבית, נעצור ליד המזוזה, ניתן נשיקה נרגשת ומוקירה, 
על תמרור התזכורת הייחודי לו זכו רק יהודים. אשרינו שזכינו שיש לנו 

מטען אנרגיה ביציאה ובכניסה לבית, משהו ששומר על בטחוננו האישי.
לפיכך, כמה כדאי לוודא לפני רכישת המזוזה, שהיא כשרה ומהודרת 

באיכות מקסימלית, כדי שההגנה והביטחון שלנו יהיו מקסימליים. כמה 
חשוב לוודא שהמזוזה לא ניזוקה מניקיון ופגעי מזג האוויר - לוודא שההגנה 
שלנו אינה נפגמת, נותרת באיכות טובה ומספקת לנו ביטחון איכותי. כמה 
נשקיע במזוזה ככל יכולתנו, שתהיה מהודרת, ובדוקה אחת לשלוש וחצי 

שנים כפי שנפסק בהלכה, ונשמור על איכותה וכשרותה המיטבית. 

המתנה קשה, ישועה מפתיעה!
שעת ערב מאוחרת, בבית רחב מידות אך שקט מדי בפריז, צרפת. על הספה 
המרופדת ישבה אשה לא צעירה, עיניה זולגות דמעות, ציפורניה נכססות 
בדאגה, וידיה ממוללות דפים שלוגו רפואי מתנוסס עליהם. זה עתה יצאה 
מרופא מומחה ובעל שם עולמי, שעבר על התיק הרפואי המלא אך לא היה 

איש בשורה...
מזה זמן שבריאותה אינה תקינה, אך לכך כבר כמעט התרגלה - עד כמה 
שניתן. אלא שצערה ודאגתה נסובים עתה סביב צרתה הגדולה יותר, והיא 
העובדה שלא זכתה להיפקד בילדים. בית גדול ורחב מידות, ספות יפות 
וחדרים מאובזרים - כל אלה הם 
כלי מצויין להכניס אושר הביתה. 
אך האושר עצמו - הם הילדים 
המתוקים, שמי יודע אם ומתי 
ימלאו את חלל הבית בצחקוק 
ילדותי וקישוטים על הקירות...

הרופא המומחה בדק את התיק 
והעלה את מסקנתו על  כולו, 
מצב  לשיפור  ניתוח  הכתב: 
הבריאות, ואין סיכוי - אין שום 
סיכוי - לזכות בילדים. המצב 
הרפואי ברור ונחרץ, כמו זועק 
לניתוח מורכב, מסוכן ומסובך. 
לשינוי  יועיל  לא  הוא  גם  אך 
הסטטוס, הרופא קבע באופן 
- היא לעולם לא  ברור: אמא 

תהיה!
בצר לה, ולמרות המאמץ הרב 
הכרוך בכך באותם ימים, מצאה 
דרך להתקשר לקרוב משפחתה 
המתגורר בבני ברק, החסיד הישיש ר' משה אהרן בוים זצ"ל. היא תינתה 
בפניו את המצב לאשורו, וביקשה בתחנונים כי ייכנס למי שכבר נפוץ שמו 
כרבן של ישראל, החזון איש זצ"ל, ויזכיר את שמה לרפואה על שולחנו של 
הגאון הנודע. "הן מקובלנו כי הזקוק לרפואה הולך לבקש ברכתם של 
צדיקים" - אמרה האשה במר יגונה – "אנא הזכירני אצל החזון איש לישועה...".
ר' משה, שצערה נגע ללבו, לא איחר לעשות כבקשתה. העלה את שמות 
בני הזוג על הכתב, ויצא למעונו של החזון איש אשר קידמו בלבביות, בהיותו 
מקורב אליו. הוא הגיש לחזון איש את הפתק בו רשומים שמות בני הזוג 
לישועה, רפואה וזרע של קיימא, וסיפר את הסיפור המלא - על השנים 
החולפות, החולי הקבוע, הניתוח המדובר, והשאיפה הכמוסה המתבדית 

מדברי הרופאים - לזכות בילדים.
החזון איש קרא את הכתוב בפתק, והאזין בקשב לצער העולה מהסיפור. 
מצחו נחרש קמטים ופניו האדימו מריכוז. הוא שתק דקות ארוכות, ואז גזר 
בכוח תורתו וצדקותו: "אין לעשות ניתוח, והם גם יזכו בילדים. ואתה - קרוב 
משפחתה הדואג לה, צא לירושלים ורכוש מר' נחמן סופר עשר מזוזות 

 - לפריז  הבשורה  את  לבשר  ומיהר  הטכניים,  הקשיים  על  התגבר  הוא 
לקרובת משפחתו הנרגשת. להפתעתו, בשיחה התברר כי בביתה עשרה 

פתחים החייבים במזוזה, כך שהחזון איש דייק לגמרי...

המשך בעמוד הבא <<<
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המשך בעמוד 21 <<<

<<< המשך מעמוד קודם

מהודרות וכשרות, ושלח אותן אליה לצרפת, שתקבע אותן בביתה!".
ר' משה אהרן נסער, לרגעים ספורים עמד המום. סבל של שנים, המתנה 
מייגעת, לילות טרוטי שינה וימים אפופי דמעות - הכל תלוי במזוזה? בעזרת 
כמה מזוזות - ניתן להביא את האושר הנכסף לביתה, ואיש לא ידע, לא פילל 

ולא שיער? 
עוד באותו ערב, התגבר על 
הקשיים הטכניים הכרוכים בכך, 
ומיהר לבשר את הבשורה לפריז 
- לקרובת משפחתו הנרגשת 
שלא מצאה את המילים להודות 
לו. להפתעתו, בשיחה התברר כי 
בביתה של האשה עשרה פתחים 
החייבים במזוזה, כך שהחזון איש 
דייק לגמרי, ונקב במספר המדוייק 
הדרוש לה, בלי ידיעה מראש - 

כמובן!
האשה התרגשה עד אין קץ, 
וכבר ציפתה בקוצר רוח למזוזות 
המגיעות מישראל. מיד עם הגיען 
שבה לביתה בריצה, וביחד עם 
בעלה נקבעו המזוזות המהודרות 
בכל הפתחים בבית. היא הודיעה 
לרופא כי היא מוותרת על הניתוח, 
וציפתה בקוצר רוח לבשורות 

טובות...
ואלה אכן הגיעו, המזוזות חוללו 
זמן מה אחר כך  את המהפך. 
בישועה, מעל  נפקדה האשה 

ומעבר לדרך הטבע, בלי שום סיכוי מראש. בספר 'פאר הדור' המביא את 
הסיפור לפרטיו, מפורט גם כי אחרי הלידה התברר לאישה כי מחושיה עזבוה, 
והיא שבה להיות בריאה, אמא מאושרת לתינוק רך ותכול עיניים, שמזוזות 

בפתחי ביתה חוללו מהפך בלתי נתפס!
במשך שנים, הצעידה האשה את ילדיה אל המזוזות החדשות, וסיפרה את 
סיפור נס ישועתן. כיצד היתה חסרת סיכוי להיות אמא, שכבה חולה ואומללה 
בבית וגזירת ניתוח מרחפת ממעל, ומזוזות מהודרות שנקבעו בביתה חוללו 
את השינוי המיוחל. הילדים היו ניגשים בזה אחר זה ומנשקים את המזוזות, 

כשדמעות אושר התגלגלו מקצות עיניה...
מתברר, שהמזוזה העומדת בפתח הבית, נושאת בתוכה מפתח להבאת 
הברכה אליו. הלא על המזוזה נאמר 'למען ירבו ימיכם וימי בניכם' - היא 
המבטיחה לנו אורך ימים ושנות חיים, בריאות איתנה וחיים מאושרים 
ושמחים. הרי כולנו משקיעים מאמצים ומשאבים לשפר את אורך ואיכות 
החיים, הרי אנו משקיעים את מיטב הכוחות, בהענקת חיים טובים יותר 
לילדינו - בוודאי שנשקיע במזוזה מהודרת הפותחת דלתות ומעניקה ישועות!

בית חלומות בהישג יד!
כל ימיו, היו חייו של ר' אליהו מסכת ארוכה של עוני ודוחק, עד לנקודה 
אחת בה התהפך הגלגל. מצעירותו, התאמץ מאוד לפרנס את משפחתו, אך 
כל מאמציו לא עלו יפה. את חלק הארי מהכנסתו גזלה שכירות הבית בו 
התגורר, שלא היה אלא בית קטן וצפוף, אך ליותר מכך - לא היתה לו יכולת 
כלכלית. הבית התנהל בעוני ודוחק רב, כך שכל רעיון על מעבר לדירה 

נורמלית ונאה - היה כעין חלום רחוק, חסר סיכוי שיתגשם...
חבר שראה בעוניו של ר' אליהו, ועקב אחרי מאמציו לשפר את המצב, 
הציע לו ביום מן הימים: "ראה נא, כבר ניסית את כל דרכי הפרנסה, ונראה 
כי משהו חוסם בעדך. אולי כדאי שתרכוש מזוזה חדשה ותקבע אותה בפתח 
ביתך? אולי מזוזה חדשה, כשרה ומהודרת, תביא בכנפיה את הברכה 

המיוחלת?".
"דברי טעם אתה אומר", השיב ר' אליהו לעומתו, "האמפתיה שלך נוגעת 
ללב, אך עצתך אינה ברת ביצוע. לצערי - עלות רכישת מזוזה היא הרבה 
מעבר ליכולתי הכספית, מי כמוך יודע שאין לי סכומים כאלה!" - אמר 

בצער...
"ניחא, אני בטוח שזו השקעה כדאית", אמר החבר בהשתתפות ומתוך רצון 
כנה לסייע. "הנה לך סכום כסף, צא ורכוש לך מזוזה חדשה, כשרה ומהודרת. 

התקן אותה בפתח ביתך, ומי יתן" - נשא עיניו לשמים – "כי המזוזה החדשה 
שבפתח ביתך תפתח לך את שערי השפע, ותביא בכנפיה בשורות טובות של 

ברכה ופרנסה!".
למחרת היום, נרגש מהמחווה ומהמצוה גם יחד, עמד ר' אליהו בפתח ביתו, 
מזוזה מהודרת בידו האחת ופטיש כבד משקל בידו השניה. בהתרגשות אין 
קץ, כשדמעות לחות זולגות מעיניו, הטיב את המזוזה למשקוף הבית וקבע 

אותה בעיניים עצומות למחצה, כשפיו ממלמל תפילה נרגשת...
בשעה מאוחרת יותר, יצא ר' אליהו לתפילת המנחה כמנהגו מדי יום, ועבר 
ליד בית כנסת הומה בשכונת רוממה בירושלים. מחוץ לבית הכנסת ניצב 
דוכן לא קטן, שמעליו התנוסס שלט מאיר עיניים, זועק בצבע אדום בוהק: 

ההגרלה מחר!'.
מעודו לא נעצר ר' אליהו ליד דוכנים כאלה, הכסף שברשותו ספור ומדוד, 
ונכון שחשוב כל כך לתרום למוסדות תורה וחסד, אך כרגע - הדבר אינו 
באפשרותו. תמיד היה נוהג לומר 'בלי נדר, לכשירחיב...', מבטיח לעצמו כי 
כשתובא הרווחה והברכה במצבו הכספי, אז ישתדל לתמוך במוסדות התורה 

ככל יכולתו...
אך הפעם, באופן מוזר וחריג מאוד, נעצר על יד הדוכן. היה זה מוסד תורני 
נודע, שערך התרמה משולבת בהגרלה על דירת חמישה חדרים, בשכונת הר 
נוף בירושלים. עד היום ר' אליהו אינו יודע להסביר למה, אבל זה מה שעשה: 
עצר בצד הדרך, החל מפשפש בכיסיו, שולה משם שקל ועוד שקל, עד שהגיע 
לעשרים וחמשת השקלים הדרושים לרכישת הכרטיס. הוא מיהר להעבירם 
לידי המתרים, ומילא בספח פנקס ההגרלה את שמו ומספר הטלפון שלו...

לא ברור למה עשה כך ר' אליהו, ברור רק מה קרה אחר כך. למחרת היום, 
בשעת ערב מאוחרת, צלצל הטלפון בביתו. מעבר לקו נשמע קולו של רואה 
חשבון מכובד, שבטון עמוק וכבד הודיע לו כי הוא הוא הזוכה המאושר 

בדירת חמישה חדרים בשכונת הר נוף בירושלים!
ההלם לנוכח ההודעה המשמחת, אינו ניתן לתיאור. ר' אליהו אחז את 
שפופרת הטלפון, ולא הצליח להוציא מילה מפיו - אפילו לא להודות... עד 
שר' אליהו התאושש, נשימתו חזרה אליו, והוא הצליח להודות בהתרגשות 

רבה על הזכיה הגדולה...
דקות ארוכות התהלך ר' אליהו בתחושות הלם, תדהמה, אושר ושמחה, 
משולבות זו בזו, ואינו מוצא מקום להכילן. הן רק עד לפני כמה שעות היה 
שוכר של מחסן קטן, ועתה - ברגע אחד - הוא בעל הבית של דירת חמישה 
חדרים בשכונה מבוקשת! איך זה קרה? למה פתאום רכש את הכרטיס? מה 

גרם לו לזכיה הגדולה?
ואז הוא נזכר. שעות בודדות לפני רכישת הכרטיס ששינה את חייו, התקין 
בביתו מזוזה חדשה! הוא מיהר להתקשר לחבר שהעניק לו את דמי המזוזה, 
לספר לו כי הסגולה עבדה במהירות הבזק, שינתה את חייו באורח פלאי 
במהירות שיא. עד היום יושב ר' אליהו במרפסת הנוף המרווחת הצופה להרי 
ירושלים, מודה לבורא עולם שזיכה אותו בנחלה כזו, ורץ לנשק את המזוזה 

היקרה, שהביאה בכנפיה נס פלאי כל כך, ישועה מבוקשת ויוצאת דופן!
הלא כך אמרו חז"ל במסכת שבת דף כ"ג: "הזהיר במזוזה - זוכה בדירה 
נאה!", ור' אליהו, שסיפורו האישי מופיע בהרחבה בספר 'בשערי המזוזה', 
הוא דוגמא חיה לכך. הן היה גר בדירה שכורה וצפופה, כל מעבר לדירה נאה 
היה נראה חלום רחוק,  והחלפת המזוזה בכשרה ומהודרת - העבירה אותו 

לבית חלומות של ממש, ושינתה את חייו לבלי הכר!
הרי כולנו היינו רוצים דירה נאה ומרחיבת דעת, שפע זורם ללא הפסקה, 
פרנסה בקלות וברוחב לב, ברכה בעסק, בבית ובארנק... הנה לנו סגולה 
עתיקה, חזקה ועוצמתית, שעובדת עד היום: מזוזה. לבדוק את המזוזה, 
להשקיע קצת יותר בהידורה וכשרותה, להיות זהירים במצוות המזוזה 
כהלכתה, תוך התחברות למסר העולה ממנה. זוהי הדרך לפתוח שערי שפע 

וברכה!
כשאנו עומדים לעבור דירה או לשפץ את הדירה, נבטיח גם את הברכה 
בבית החדש, את השפע בדירה הנאה, את הרחבת הדעת והשמירה הדרושה 

לנו. נשקיע גם במזוזה קצת יותר...

הבדיקה שחוסכת בהוצאות...
ביום מן הימים, זימן הגאון רבי יהושע לייב דיסקין זצ"ל לביתו מספר 
אנשים, וביקש מהם ליטול על עצמם את האחריות לבדוק את המזוזות בבתי 
היהודים שבסביבה, לסובב על פתחי הבתים והחצרות ולוודא כי המזוזות 
כשרות ותקינות. הוא אף הציע להם שכר הולם בגין עבודתם, וביקש מהם 

להתחיל כבר ומיד בעבודה, לבדוק את מזוזות תושבי העיר.

ההלם לנוכח 
ההודעה 

המשמחת, אינו 
ניתן לתיאור. ר' 

אליהו אחז את 
שפופרת 

הטלפון, ולא 
הצליח להוציא 

מילה מפיו 
- אפילו לא 

להודות...
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הרב בנימין גולד
ר" )במדבר ט"ז, י"ג(  דְבָּ מִּ י הֶעֱלִיתָנוּ מֵאֶרֶץ זָבַת חָלָב וּדְבַשׁ לַהֲמִיתֵנוּ בַּ "הַמְעַט כִּ

כאשר מגיעים לפסוק זה עומדים אנו משתוממים! הרי כתוב במדרש שכל 
העדה טענו טענה זו, וא"כ גדולה היא התמיהה?! כיצד יתכן שקרח שפקח 
היה, וגדול הדור, ועמו מאתיים וחמישים ראשי סנהדראות של דור מקבלי 
התורה, טעו בדבר כה פשוט ונגד המציאות? וכי לא ראו בעיניהם את שעבוד 
מצרים, ואת הסבל אשר סבלו שם ובמדבר לא חסרו דבר, ואיך אומרים 
"המעט כי העליתנו מארץ זבת חלב ודבש"? טענה כזו מתאימה לאספסוף, 
מפחותי העם חסרי דעת ושכל! כיצד יתכן שגדולי הדור יטענו שטות כזו? 

אלא ביאר הגר"א דסלר זצ"ל בספרו 'מכתב מאליהו' )ח"ד עמ'(, עפ"י משל 
המובא בספר 'שאלות ותשובות' לרב האי גאון )סימן י"ר(: מעשה בשועל 
אחד שבא עליו ארי לאכלו. אמר לו השועל: 'מה יש בידי להשביעך? אבל 
אני אראה לך אדם שמן, שאתה טורף ושבע ממנו'. היה שם בור מכוסה ואדם 

יושב מאחוריו, כיון שראה הארי אמר 
לשועל: 'הריני מתירא מתפילתו של 
זה שלא יכשילני', אמר לו השועל: 'לא 
יגיעו הדברים לא לך ולא לבנך אולי 
לבן בנך יגיעו, אבל בין כך אתה שבע 
מרעבונך ועד בן בנך זמן רב הרבה'. 
נתפתה הארי וקפץ על הבור ונפל שם, 
בא השועל על שפת הבור והציץ עליו, 
אמר לו הארי: 'הרי אמרת לי שאין 
הפורענות באה אלא על בן בני', אמר 
לו השועל: 'אולי יש עוון של אבי אביך 
שאתה נתפסת בו', אמר לו הארי: 'אבות 
אכלו בוסר ושיני בנים תקהינה', אמר 
כן  חשבת  לא  ולמה  ' השועל:  לו 

מתחילה?'... 
ומסיים רב האי גאון: כמה מוסר יש 

במשל זה! הלקח ממשל זה הוא לדעת את המפריע העיקרי אצל החכמים 
שאינם מאמינים, שהיא התאווה, כאשר התאווה מתגברת על האדם, לא די 
שאין חכמתו מצילתו, אלא חכמתו מסייעתו להטעותו. גם הארי מלך החיות 
- נפל ברשת השועל אך משום שנתאווה לבשר קצת יותר שמן, לכן מה 
שהבין בנקל לאחר שנענש ונסתלקה נגיעתו, לא הבין מתחילה כשתאוותו 

משלה בו. 
זאת הסיבה אשר אמרו כל עדת קרח טענות משונות אלו, אשר גם המציאות 
מכחישתן, כי תאוות הכבוד שלטה בהם, וגרמה להם לאבד את כל חכמתם 

אשר להם.
הרמב"ן אומר דבר נורא: "ויקח קורח" מה לקח? רש"י אומר לקח צד 
במחלוקת, אבל הרמב"ן אומר "ויקח קורח" שלקחו ליבו!!! השכל אמר לו 
- הצדק והאמת עם משה, אבל הלב, שהוא מקום היצר והתאוות, לקחו לצד 
אחר והאבידו מן העולם! לו היה ממתין וחושב ורואה שהכל זה תאווה של 

כבוד, הרי שהיה ניצל מכל הפורענות!
הרי זה נורא! אדם רואה את הכל: רואה את האמת, רואה את התהום, ורץ 
לשם בשביל מה? כי לבו לוקחו! כמה חשוב תמיד לעצור לפני כל רצון, לפני 
כל איזו עצת היצר, ויש כאלו רבות רבות, כי כח התאווה מסנוור את החכמה 
והדעת, ויש להוריד את הסינוור לדקה שתיים, ואז חוזרת החכמה ומצילה 
את בעליה!! ברגעים אלו שאין התאווה שולטת על לב האדם - אז ביכלתו 

להתגבר קצת ולהינצל מאבדון!

   

מעשה של נס גדול בחסדי ה', התרחש במבצע 'צוק איתן' בתוככי העיר 
עזה. באחד הלילות נכנסו בלאט כמה חיילים לתוך סמטאות העיר, עשו את 
דרכם במתינות צעד אחר צעד, ובליבם תפילה לבורא העולם להצליח 
במשימתם להשבית אויב. הם מגיעים למקום שבו צריכים היו להתמקם. כל 
אחד תופס את מקומו. מנסים לטשטש כל תנועה חריגה, לבל יפלו ביד צלפי 
המרצחים השפלים. סורקים בקפדנות כל תנועה חרישית סביב, הן מצויים 
הם בגוב האריות ממש. רעש שריקות הפצמרי"ם חותך מידי דקות מספר 

את הדממה. 
המתח בעיצומו, על כמה דקות שינה - מי יכול לחשוב, אבל הרעב ממש 
מציק, זה כמה שעות שלא נכנס דבר מאכל לפיהם של החיילים, ועתה 
כשהתמקמו במקומם ניתן להכניס את היד לכיס להוציא דבר מה. אחד 
החיילים מכניס ידו לכיסו, ומוציא שקית 
ובתוכה וופל, היה זה וופל מצופה שכבר 
הספיק להשבר לכמה חלקים... הוא בא 
לקרוע את העטיפה, והנה מבחין הוא בפתק 
המוצמד אליה. סקרנותו גברה על רעבונו, 
והוא הקדים לקרוא את הכתוב. התברר 
שזו חבילה ששלחו תושבי הדרום לחיילים 
שיצאו למבצע. לחבילה שלו צורף פתק, 
בכתב יד של ילד: 'שלום לך, שיהיה לך 

בתאבון אל תשכח לברך!'.
ילד קטן,  ההתרגשות ממחשבתו של 
לשלוח וופל פשוט לחייל ולהצמיד לו פתק, 
גרמה לו מבוכה. מחד הרעב מציק, ומאידך 
בקשה של ילד תמים, אבל מה עושים? 
מה מברכים? הוא לא שומר מצוות ואינו 
יודע מה הברכה שיש לברך על וופלה? 
הרעב הציק מאד, ולא היה לידו מישהו לשאול, אבל במחשבה מהירה הוא 
החליט בנחישות: לא אוכל כעת מהוופל עד שאברר מה מברכים עליו! הוא 
סוקר את חבריו הנמצאים בסמוך לו, ולפתע הבחין בחייל דתי הנמצא מטרים 
ספורים לצדו, לשאול אותו אינו יכול, שהלא כל רחש מיותר עלול להמיט 
עליהם אסון, להמתין - מי יודע כמה זמן עוד יצטרכו להמתין? העצה היחידה 
שנשארה היא זחילה. הוא החל בזחילה איטית שקטה ומדודה אל עבר חברו, 
נופף לו לשלום, ומשהיה סמוך אליו לחש לאוזנו את סיפורו וביקש את 
עזרתו. "תברך אחרי", אמר החבר. "ברוך אתה ה' אלוקינו מלך העולם בורא 

מיני מזונות". "אמן", השיב החבר...
...לפתע נשמע קול פיצוץ אדיר. הפעם קרוב מתמיד. חוליית מחבלים 
זיהתה תנודות חשודות, והחליטה לשגר פצמ"ר לאזור, לאחר שמסך העשן 
ירד התקבלה פקודה לסרוק ולבדוק אם אין נפגעים בקרב החיילים. החייל 
שזחל כדי לדעת מה מברכים, הבחין כי הפצמ"ר נפל בדיוק במקום המסתור 
בו התמקם דקות ספורות קודם לכן. "ואוו אני לא מאמין!", זעק החייל. 
"איני מסוגל לחשוב מה היה נשאר ממני אילו הייתי אוכל את הוופל מיד! 
אילו לא הייתי מתגבר על הרעב שהיה לי בכדי לקיים בקשת ילד תמים 

וצדיק!" ]מובא בספר 'אמונה שלימה[. 
התגברות קטנה לדקות ספורות הצילה חיים! ק"ו שהתגברות, ולו הקטנה 
ביותר, כדי לקיים רצון ה' יתברך, יכולה להציל את האדם מרדת שחת 

ברוחניות ובגשמיות! 

חוליית  מתמיד.  קרוב  הפעם  אדיר,  פיצוץ  קול  נשמע  לפתע 
מחבלים זיהתה תנודות חשודות, והחליטה לשגר פצמ"ר לאזור. 

לאחר שמסך העשן ירד... התברר גודל הנס!
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הרב יוסף מאיר האס 

פשט את ה"ז'ובע" להרגיע את המחלוקת
מעשה שהיה בביכה"נ של 'בתי ברוידא', כשאחד 
המתפללים החליט ברוב קנאותו לתלות בביהכ"נ 
מודעה בנושא השנוי במחלוקת בין גדולי הדור. מכיון 
שהיה ברור לו כי מודעה כזו לא תשרוד בביהכ"נ יותר 
מרגעים מספר, התחכם ועשה מעשה חצוף. בערב שבת, מספר דקות קודם 
כניסת השבת, הלך והדביק את המודעה על צידי הבימה של ביהכ"נ, לאחר 
מכן נטל טלית ישנה ופרש אותה על המודעה, באופן שהבאים קודם שבת 
לא יבחינו במודעה. כצפוי, במהלך קבלת שבת, הוסרה הטלית ונגלתה 
המודעה. הרוחות סערו וגעשו, הייתכן כזאת, להדביק בתוככי ביהכ"נ על 

הבימה, מודעה כזו?!
עד מהרה הגיעה המהומה לאוזני הגאון רבי פנחס עפשטיין זצ"ל ראב"ד 
העדה החרדית, שישב במזרח ביהכ"נ וקם מיד לפתור את הבעיה בחכמתו 
המרובה. הוא פסע אל הבימה, כשכולם צופים ומשתהים לדעת מה יעשה. 

כשהגיע אל הבימה, פשט את ה"ז'ובע" 
אותו לבש מעל הקפטן, כמנהג ירושלים 
ופרש אותו על המודעה כשהוא מכריז: 
"לאיש מהמתפללים אין רשות לנגוע 
ב"ז'ובע" שלי עד מוצאי שבת". כך 
שקטה והורגעה המחלוקת שאיימה 
להתלקח, בזכות תושייתו ופקחותו 

הרבה.

)"המבשר תורני" ויחי תשע"ה עמ' טז(

אנשים כערכנו
מעשה שנפגש מרן הרה"ק בעל 
'אמרי אמת' זי"ע מגור, עם אדמו"ר 
פלוני שאבותיו האדמו"רים היו צאצאים 
לשושלת קאצק וגור. אמר לו ה'אמרי 

אמת': "אבותינו היו אנשים גדולים ויכלו אפוא גם לריב ביניהם, אבל אנחנו 
אנשים פשוטים וקטנים, וביכולתנו לחיות בשלום יחדיו"...

)"ראש גולת אריאל" ח"א עמ' תנח( 

אשרי משכיל אל דל
סיפר מרן הגאון רבי איסר זלמן מלצר זצ"ל, את הסיפור הזה על מרן הגאון 
רבי יצחק אלחנן ספקטור זצ"ל מקובנה, שהיה מפורסם כבעל לב טוב בצורה 

מופלאה ומופלגת ביותר 
פעם אחת קיבל רבי יצחק אלחנן מכתב ובו שאלה מסוימת, אך למקרא 

המכתב ראה מיד שיש 
לזה תשובה פשוטה ויש 
על כך פסק מפורש של 
הש"ך, לכן התפלא מאד 
על שמפנים אליו שאלה 
שכזו. תוך כדי כך נזכר 
דאתרא  מרא  לרב  כי 
שמעירו נשלח אליו המכתב, 
יש לו מחלוקת מסוימת 
הוא  ומן הסתם  בעירו 
נכשל ופסק נגד הש"ך, 
חרב  ירימו  ואז 
המחלוקת נגד הרב 
שלהם, ויעידו כמובן 
על כשלונו ברבים... 
הגאון  עשה  מה 
הצדיק בעל הלב 
והרחמן?  הטוב 
הלך וכתב מכתב 
תשובה על השאלה 

הזאת שלא כמו שכתב הש"ך. אבל מיד אחרי זה, הריץ מברק ובו הוא 
מודיע שמה שפסק בתשובתו במכתב הקודם, הוא שלא כדין, כי באמת 

כתוב בש"ך מפורש שלא כך הוא הדין... 
והיה מרן הגרא"ז מלצר מסיים סיפור זה בבכי והפטיר: "הנה כי כן, 
כאשר כבר רוצים לעשות טוב, צריך גם רעיון כיצד לעשות את הטובה 
הזו, ובזה היתה גדלותו של רבי יצחק אלחנן, שהיה מסוגל לכתוב 
נגד ש"ך מפורש, ואחרי זה להודיע שהוא טעה, וממילא לא יעיזו שוב 
בעלי המחלוקת שם להרים ראש נגד הרב מרא דאתרא שלהם, כי אם 
רבי יצחק אלחנן יכול לטעות, מה יכולים הם לטעון כלפי רב העיר שלהם?!"...

 )שאל אביך ויגדך" ח"א עמ' רפג(

מתוך 'המבשר'.

קודם  דקות  מספר  שבת,  בערב  חצוף.  מעשה  ועשה  התחכם 
של  הבימה  צידי  על  המודעה  את  והדביק  הלך  השבת,  כניסת 
ופרש אותה על המודעה,  ישנה  נטל טלית  ביהכ"נ, לאחר מכן 

באופן שהבאים קודם שבת לא יבחינו במודעה

077-2222-666 או 4992*
קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת
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הגאון רבי אהרן זכאי שליט"א, ראש ישיבת 'אור יום טוב', על השלום
נֵי לֵוִי" )במדבר ט"ז, ח'( מְעוּ נָא בְּ ה... שִׁ "וַיּאֹמֶר משֶֹׁ

בהסכמתו לספר 'דרכי שלום', כתב הגאון רבי נתן גשטטנר זצ"ל לבאר את 
הפסוק: "שלום רב לאוהבי תורתך ואין למו מכשול" )תהלים קי"ט, קס"ה(, 

על פי המשל הבא:
 בנוהג שבעולם, מי שיש לו חנות קטנה ובה סחורה מועטת, כשנכנס קונה, 
דרכו של בעל החנות להציע לפניו סחורות שונות, ואם לא יתרצה בסחורה 
אחת - ינסה להציע לו סחורה אחרת. לעומת זאת בבתי מסחר גדולים, אשר 
יש בהם סוגי סחורות בלי שיעור ממינים שונים, מונחות הסחורות על 
השולחנות, וכל אחד הולך ובורר לעצמו את הסחורה הרצויה לו, ואין איש 

המנסה לפתותו לקנות סחורה זו או זו.
 טעם החילוק ביניהם הוא, כי בחנות קטנה אשר בה הסחורות מועטות 
והסוגים מועטים, חושש בעל החנות שמא לא ימצא הקונה את הסחורה 

המבוקשת אצלו, ויצא בלא קניה כלשהי, 
אבל בחנות גדולה שיש בה סחורות רבות 
מכל הסוגים, אין בעל החנות צריך לפתות 
את הקונה שיקנה משהו, כי מובטח לו 
שהקונה לא יצא בלא שיקנה איזושהי 
סחורה, שהרי בתוך המבחר הרב של 
הסחורות, אין ספק שימצא דבר מה שימצא 

חן בעיניו.
 והנמשל: מלאכתו של היצר הרע היא 
להסית את האדם לדבר עבירה חלילה. 
והנה כשהוא נפגש עם מי שאינו מדקדק 
במצוות ומזלזל באיסורים - אין היצר 
מפתהו שיעבור דוקא על עבירה מסויימת, 
כי יודע היצר שאותו פלוני בהכרח יכשל 
באיזשהו איסור, שהרי כל העבירות 
שבעולם מוכנות לפניו להכשל בהן. 
אבל כשהוא נפגש עם איש אוהב תורה 
ומדקדק במצוות, העבירות שיוכל להציע 
לפניו ולפתותו לעבור עליהן - מוגבלות 

מאד, שהרי אם יפתהו לחלל שבת חלילה, הלא יהא ללעג וקלס, כי איך 
יעלה על הדעת שאיש ירא שמים כמוהו יעבור על איסור חמור כזה, או 

אם יפתהו שלא להניח תפילין וכיוצא בזה, הלא בוז יבוז לו.
 אולם מצויה עברה אחת שבה יוכל היצר לפתות אף מי שמדקדק במצוות, 
והיא ענין המחלוקת. כאן מנסה היצר לסמא את עיני היהודי, ולטעון באזניו 
כי זו מחלוקת 'לשם שמים', ומפתהו להפר את השלום באמרו שאין בכך 

עברה, ואדרבה מצוה גדולה היא להילחם על כבוד שמים...
 נמצא שירא ה' צריך לדקדק ביותר בענין השלום וההתרחקות מן המחלוקת, 
הואיל ואין לפניו מכשולות אחרים, והיצר הרע מנסה לפתותו להפר את 

השלום.
 זהו שאמר דוד המלך ע"ה: "שלום רב לאוהבי תורתך" - אוהבי התורה 
צריכים לדקדק שיהיה ביניהם שלום רב, יותר ממה שחייב לדקדק בו מי 
שאינו בכלל "אוהבי תורתך", והטעם: שהרי "ואין למו מכשול" - אצלם לא 
מצויים מכשולים אחרים, ממילא אין היצר יכול לפתותם בעבירה אחרת, 
אלא בביטול השלום, לכן צריכים אוהבי תורה לדקדק יותר, שיהיה ביניהם 

"שלום רב". 
)'אדרבה תן בלבנו'(

אהבה אמיתית בין גדולי התורה
 שח הגאון רבי דוד יוסף שליט"א, רבה של שכונת 'הר נוף', וחבר מועצת 

חכמי התורה את הדברים דלהלן:
 "כשהייתי לומד בישיבת 'אור ישראל' בפתח תקוה, המצב הכלכלי היה 
קשה מאד. באחת הפעמים התלוננו בפני ראש הישיבה, הגאון רבי יעקב 
ניימן, על המצב הקשה, והוא השיב להם כי הוא משתדל מאוד לגייס כספים 

ובקושי מצליח...
 "באותם הימים נסענו, ונהג האוטובוס סיפר לנו בדרך, שהוא חזר בתשובה 
כששמע את הרב עובדיה יוסף בבית הכנסת, בהיותו דיין בפתח תקוה - 
והיום כל בניו לומדים בישיבות. אחד הבחורים שהיו איתי באוטובוס, הצביע 
עלי ואמר לנהג 'הנה הבן של הרב עובדיה'. הנהג התרגש ואמר לי: 'תגיד 
לאבא שלך שכל מה שיש לי זה בזכותו'. הוא סיפר לי שהוא גר בכפר אברהם. 

ויש לו משק.
 "ביום שישי חזרתי לבית, וסיפרתי 
למרן אבא זיע"א אודות אותו אדם. 
לו את מספר  להשיג  ביקש  אבא 
הטלפון של אותו אדם. העליתי אותו 
על הקו, ואבא אמר לו: 'מדבר עובדיה 
יוסף, אני רוצה לפגוש אותך'. ואכן, 
אותו נהג הגיע לבית שלנו, ואבא 
אמר לו: 'אני מבקש ממך טובה. אני 
רוצה שתעזור לישיבה בפתח תקוה 
שאין להם כלום'. הנהג השיב במקום: 
'אני מתחייב שבמשך שנה כל הפירות 
יקבלו ממני חינם אין   - והירקות 

כסף'...
 "ואכן, ביום שישי היה מגיע טנדר 
לישיבה, ומוריד כמות אדירה של 
פירות וירקות. הטבח רץ והזעיק את 
ראש הישיבה, שהגיע מיד ואמר: 'אני 
לא יכול לשלם על זה'. אותו אדם 
השיב לו: 'זה הכל חינם'... 'למה?', שאל ראש הישיבה, והאיש עונה: 'בגלל 

הרב עובדיה יוסף'...
"הרב ניימן התחיל לבכות, קרא לי, נישק אותי ואמר לי: 'תגיד לאביך תודה, 
והשנה הזאת אתה פטור משכר לימוד'. אז שכר הלימוד היה חמישים לירות, 
זה היה הרבה כסף, בשמחה ובטוב לבב רצתי אל הטלפון הציבורי, וסיפרתי 

לאבא על מה שקרה...
 "כעבור זמן מה אבא מגיע למשרד הישיבה, נכנס לרב ניימן ואומר לו: 
'אתה אמרת לבן שלי שהוא פטור משכר הלימוד? מה זה קשור?'. הניח לו 

12 צ'קים והלך... 
)עלון 'יביע אומר', להרה"ג רבי יצחק בר זכאי שליט"א, חשון תשע"ח(

להרגיע ולעודד
 מעשה בתלמיד חכם שסבל מבעיות נפשיות רח"ל. הוא הגיע לבית ה'חזון 
איש', כשבשורה רעה בפיו: "התארחתי אצל פלוני, הלה כיבדני בכוס תה, 

וחושדני בו שהיה מורעל"...
 ה'חזון איש' רצה להשקיט מצפונו של היהודי, שהיה תלמיד חכם, ושאלו: 

"מה הניח הלה קודם, את התה או את הרעל?"... והלה השיב: "את התה".

יוסף( תודה, והשנה אתה  ניימן אמר לי: "תגיד לאביך )מרן הגר"ע  הרב 
זמן, אבא  פטור משכר לימוד". אז שכר הלימוד היה הרבה כסף. כעבור 
מגיע למשרד הישיבה, נכנס לרב ניימן ואומר לו: "אתה אמרת לבן שלי 

שהוא פטור משכר הלימוד? מה זה קשור?", הניח לו 12 צ'קים והלך...

המשך בעמוד הבא <<<
קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666
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<<< המשך מעמוד קודם

 "אם כך הוא" - הרגיעו ה'חזון איש', במתק שפתיו – "מה אתה רוצה, הרי 
תתאה גבר"... 

)'מעשה איש' ח"ה(.

שח הגאון רבי ראובן קרלינשטיין זצ"ל באחת מדרשותיו, את הדברים 
דלהלן:

 "סיפר לי הרב ירחמיאל בויאר, כי בשעתו, 
בעת ששימש בתפקיד ראש העיריה בבני ברק, 
היה יוצא בבוקר לבית הכנסת 'לדרמן' לתפילת 

שחרית בשעה קבועה.
 "והנה מידי יום ביומו, היה עובר יהודי בכיוון 
השני של המדרכה, וכאשר רק היה רואה אותו 
מרחוק, היה אותו יהודי אומר לו 'שלום', תוך 
כדי שהוא משתחווה לו... הוא כל כך התכופף, 
מרצפות  עד  מגיע  שהוא  נראה  שהיה  עד 

המדרכה...
 "העיר לו פעם רבי ירחמיאל: 'רבי יהודי! 
אסור לעשות כך! כי בתשובת הגאונים נאמר 
שההשתחוויה הראשונה בבוקר צריכה להיות 
בבית הכנסת, אין להשתחוות לבן אדם לפני 
התפילה!". אך לא הועילו הדיבורים, וכל יום 

מחדש 'כורעים ומשתחווים', כמעט עד לקרקע.
 "'והנה' - מספר ר' ירחמיאל – 'רק נשמע קול הברה בעיר כי אני מתעתד 
לפרוש מהעיריה, חלפו כמה ימים, נפגשנו שוב בבוקר, והוא עבר כאילו שלא 
מכיר ולא ראה אותי מעולם. לא השתחוויה ולא כלום. כי מה יש לו איתי?'...". 
)'איש לרעהו'(

אמירת 'שלום' בפנים מאירות
שח הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, את הדברים דלהלן:

"תלמיד חכם אחד שיגר לנו מכתב, שבו הוא מספר שאחד מחבריו, שהוא 
בעל תשובה, העיד במפורש שאת הצעד הראשון אל עולם התורה, הוא עשה 
בשל אותו שכן חרדי בחדר המדרגות, שמעולם לא ויתר על הזכות הזו, לומר 

לו 'שלום' בפנים מאירות".
 "החבר שהתגורר בעיר חיפה סיפר לי", כך כותב מיודענו, "שהיהודי החרדי 

התגורר בקומה העליונה, והיה היחיד מבין כל דיירי הבניין ששמר מצוות". 
"הפגישה הקבועה שלי איתו היתה, בעת שהוא חזר מהתפילה בבית הכנסת, 
ואני יצאתי לעבודה. כל יום מחדש הייתי מופתע למראה סבר הפנים החייכני 

שהראה לי השכן החרדי.
 "אמירת ה'שלום' שלו, שבתה אותי בקסמיה, כיון ששמתי לב גם לעובדה 
שכל השכנים לא האירו לי מעולם את פניהם, ולא אמרו לי 'שלום'. כל 
השכנים מהקומה שלי, ואלה שהתגוררו יותר 
קרוב לדירתי, לא הוציאו מפיהם מעולם את 

המילה 'שלום', ולא חייכו לעברי, רק הוא...
 "יום אחד החילותי להרהר בלבי, הרי יש 
דברים בגו, ברור שאדם המתנהג בצורה זו מידי 
יום ביומו, ניחן בעושר פנימי עצום, המאפשר 
לו להשפיע את שפעת־העושר הזו גם על אחרים, 
וללחלח גם אותם בשמחה האמיתית המקיפה 

אותו.
 "ברבות הימים הגעתי למסקנה חד־משמעית, 
שאם חפץ בחיים אנוכי, בחיים אמיתיים, עלי 

לחזור בתשובה, וכך עשיתי".
 כוחה של מילה אחת....

 
נעשה חשבון, כמה עלה לאותו יהודי חרדי 
לומר 'שלום' מידי בוקר בבוקרו? האם הוא היה צריך לרוקן את כל חשבון 
הבנק שלו לשם כך? ברור שלא. רק מעט תשומת לב, והנה משפחה שלימה, 
על הוריה וילדיה, וכל דורותיה לעולם ועד, חוזרת בתשובה שלימה ומתקרבת 

לבוראה.
 גם כאשר נפרדים האחד מן השני ומשתמשים במילה לועזית במקום 
המילה "שלום", יש בכך חילול השם. הרי אין לך מילה של ברכה יותר 

מ"שלום", ולשם מה להשתמש במילים של עם זר?
 "ויש לדעת", אמר הרב זילברשטיין, שה'חתם סופר' אומר, שמי שאינו 
משתמש במלים של שפת הקודש, ייתכן שהוא אינו זכאי לכך, כי השפה הזו 
אינה מאפשרת לכל אחד להשתמש בה... ה'חתם סופר' מוצא לכך את הרמז 

בפסוק )בראשית מ"ה, י"ב(: "כי פי המדבר אליכם".
)'עלינו לשבח' ח"ב(

)מתוך הספר 'גדול השלום'( 

<<< המשך מעמוד 17 | הרה''ג רבי אשר קובלסקי שליט''א 

כשהגיעה עת חלוקת השכר, נדהמו הבודקים לראות כי שכרם מגיע מקופת 
בית היתומים המקומי, שעמד תחת נשיאותו. הרב הוא שכיתת רגליו לגייס 
תרומות להחזקת בית היתומים, ובקושי רב העמיד את בית היתומים על 
תילו, מעניק לילדים עזובים ובודדים קורת גג וארוחה חמה שכה חסרה 
להם. דווקא לכן, הידיעה כי שכרם מגיע מקופת בית היתומים - עוררה 

תמיהה רבתי...
"הן קופת בית היתומים מדולדלת" - שאלו הבודקים, "מדוע היא המממנת 
את בדיקת המזוזות? מדוע צריך בית היתומים לשלם את שכרנו בגין בדיקת 

המזוזות בעיר?!" - שאלו הבודקים בתמיהה רבה...
השיב רבי יהושע לייב כשחיוך נסוך על פניו: "זו פשוט שיטה לצמצם את 
הוצאות בית היתומים...",  הנוכחים שמעו ולא הבינו - כיצד בדיקת מזוזות 

חוסכת כסף לבית היתומים? 

נענה רבי יהושע לייב והשיב: "הן כתוב בתורה על המזוזה 'למען ירבו 
ימיכם'. מי שמזוזה כשרה קבועה בדלת ביתו - הרי יש לו את הסגולה הטובה 
ביותר לאריכות ימים, וממילא לא יפלו ילדיו לעול על קופת בית היתומים. 
כשאני בודק את המזוזות מכספי בית היתומים, אני חוסך לקופה כסף, אני 

מונע את היתומים הבאים חלילה...".
הסיפור הזה, המופיע בספר 'אוצרות ההלכה', מעלה מסר חשוב, אותו כדאי 
להפנים אל תוך הלב: המזוזה היא חגורת ביטחון, היא 'ביטוח חיים' אמיתי, 
חתום בתורה הקדושה! אדם החפץ בחיים, מהדר במזוזה כשרה לכתחילה, 
טורח לבדוק את מזוזתו מדי פעם, מתמסר להבטיח כי המזוזה שבדלתו 

כשרה ומהודרת!
מזוזה מהודרת בפתח הבית היא ביטוח חיים זול, כדאי ובטוח ביותר!

קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666

דף היומי בבלי | דף היומי בהלכה | ווארט או סיפור לפרשת השבוע  
שידורים חוזרים מאירועי 'דרשו' | סיפורי צדיקים ותוכניות מיוחדות 

הכל במקום אחד 

אותו יהודי אומר לו 
'שלום', תוך כדי 

שהוא משתחווה לו... 
הוא כל כך התכופף, 

עד שהיה נראה שהוא 
מגיע עד מרצפות 

המדרכה...
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הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

ה..." )במדבר י"ז, י"א( חְתָּ ה אֶל אַהֲרןֹ קַח אֶת הַמַּ "ויּאֹמֶר משֶׁ
כתב הרמ"ד וואלי עה"ת )תלמיד הרמח"ל - קרח עמ' קסח(: "ואמנם 
אין לנהוג ענין הקטורת בין לעשותו בין להזכירו בזמן שאין בית המקדש 
קיים, אלא כשכבר התחיל הנגף, כמו שעשה רבי אחא במתא מחסיא, 
כי ענין הקטורת מסלק חיותו של מלאך המוות, ואין בו כח להמית, ואם 
יאמר אותו שלא בזמן תפילה מיראת הנגף, שלא יבוא יכול לעורר הקטרוג 

כי הוא מתגרה בחיצונים בחינם". 
ולא מצאתי לעת עתה בפוסקים מי שנתעורר לזה, שלא לומר את פרשת 

הקטורת שלא בעת התפילה.

ן לָנוּ נַחֲלַת שָֹדֶה וָכָרֶם...")במדבר ט"ז,  תֶּ "אַף לאֹ אֶל אֶרֶץ זָבַת חָלָב וּדְבַשׁ הֲבִיאֹתָנוּ וַתִּ
י"ד(   

בבראשית רבה )פרשה יט פיסקה ב( מובא: ארבעה הן שפתחו ב"אף" 

ונאבדו ב"אף", ואלו הן: נחש, ושר האופים, ועדת קורח, והמן.
נחש: )בראשית ג,א( "ויאמר אל האשה אף", שר האופים: )שם מ,טז( "אף 
אני בחלומי", עדת קרח: "אף לא אל ארץ", המן: )אסתר ה,יב( "אף לא הביאה 

אסתר".
ועי' שם במפרשים, שכיון שהתחילו ב"אף" א"כ ברית כרותה לשפתים, 
ופתחו פה לשטן, ולכן נאבדו ב"אף" - בכעס של השי"ת, וקמ"ל שאל יפתח 

אדם פיו לשטן.
והנה בחזרת הש"ץ לתפילת מוסף של ראש השנה, לאחר ברכת מחיה 
מתים, מתחילים בפיוט: "אף ארח משפטיך ה' קוינוך", ובלקט יושר )תלמיד 
התרומת הדשן עמ' 133(, כתב שרבינו תם גורס "אורח משפטיך אף קוינוך" 
כדי שלא להתחיל ב"אף", משום דארבעה פתחו באף ונכשלו, נחש אופה 
קרח המן, וסימן "נאקה בחוטם" )משנה בשבת פ"ה(, שמעתי סימן אחר 

'קנאה'.
ומביאים בשם רבי שמעלקה מנילקשבורג זצ"ל, שהקשה לפי המדרש 
הנ"ל, איך רבינו הקדוש התחיל את פרק חמישי במס' כתובות במילה "אף" 

- "אף על פי".
ואמר שבמסכת כתובות יש י"ג פרקים, שהם כנגד י"ג מידות של רחמים, 
והפרק החמישי "אף על פי", הוא כנגד מידת "ארך אפים", וע"י לימוד של 
פרק זה אפשר לסלק את החרון אף מעם ישראל, ולכן רבי התחיל את הפרק 

עם המילה "אף".

האם מותר לומר את פרשת הקטורת שלא בעת התפילה?

איזה פרק במסכת כתובות מסוגל בלימודו, לסילוק חרון אף מעם ישראל?

היאך נפל אדם גדול כקרח בחטא של כפירה ? •
מדוע נזכר בתהילים רק מעשה דתן ואבירם, ולא מעשה קרח? •
כיצד סבר קרח שכולם ראויים להיות כהנים, בזמן שראה מה אירע לנדב ואביהו? •
מדוע דווקא שוטרי בני ישראל נבחרו למנהיגים? •

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000
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יהָ" )במדבר ט"ז, ל'(    רִיאָה יִבְרָא ה' וּפָצְתָה הָאֲדָמָה אֶת פִּ "וְאִם בְּ
האבן עזרא מביא פירוש על מה שנאמר כאן, לגבי פתיחת האדמה את פיה 
- את המילה "בריאה", שיש אומרים שבריאה מורה על מציאות דבר שלא 

היה לפני כן.
ומעיר על זה, שכבר נבקעו מדינות רבות, וירדו הדרים בהן שאולה, וא"כ 
מצאנו שהאדמה פתחה את פיה כמה פעמים ברעידות אדמה, ומדוע זה 

נחשב בריאה חדשה יש מאין?
ולכן פירש ש"בריאה" שנאמרה כאן, היא מלשון גזירה וניקוב הארץ, כמו 

חַרְבוֹתָם". )וכ"פ בפענח רזא( שנאמר )יחזקאל כ"ג, מ"ז( "וּבָרֵא אוֹתְהֶן בְּ
אולם הרמב"ן כתב שבאמת בקיעת האדמה איננה בריאה מחודשת, אבל 
פתיחת הארץ את פיה לבלוע - הוא חידוש שלא נהיה מעולם, כי כאשר 
תבקע האדמה, כמו שנעשה פעמים רבים ברעש הנקרא "זלזלה", תשאר 
פתוחה, וימלא הנקע מים, יעשה כאגמים, אבל שתפתח ותסגר מיד כאדם 
הפותח פיו לבלוע ויסגור אחרי בולעו - זה הדבר שנתחדש היום ההוא, כאילו 

הוא נברא מאין. 
המלבי"ם גם הקשה קושיית האבן עזרא, והקשה עוד: שהרי ממחנה ישראל 
עד מחנה לויה היה מרחק מיל, ומשם עד המשכן היה ג"כ מרחק מיל, וכיון 
שכתוב "ותפתח הארץ את פיה", משמע שהיה רק פה אחד, ואיך תוכל לבלוע 
גם את דתן ואבירם שהיו במחנה ישראל, וכן את ביתו של קרח שהיה במחנה 

לויה, ואת קרח עצמו שהיה אז סמוך לאהל מועד?
וכתב: שמזה למדנו שברא ה' בריאה חדשה בארץ, שנעשה לה פה דומה 
לפה של בעל חי, שיש לו חיות והוא מתנועע, ופותחו ברצונו ובולע את תוכו 
ברצון, וסוגר פיו אחרי שבלע ומוריד הנבלע אל חדרי בטן. תחילה שלחה 
את פיה ובלעה את תוכה את אהלי דתן ואבירם וכל אשר להם, וירדו אל 
חדרי בטנה, ואחרי זה האריכה את פיה ב' אלפים אמה, עד מחנה לויה, 
ובלעה את כל אשר לקרח, ואח"כ האריכה פיה עוד ב' אלפים אמה, עד פתח 
אהל מועד, ובלעה את קרח עצמו. וזה היה עיקר הנס, כי היה בריאה שאין 

דוגמתה בעולם .

אלָֹה" )במדבר ט"ז, ל"ג( ים שְׁ ר לָהֶם חַיִּ רְדוּ הֵם וְכָל אֲשֶׁ "וַיֵּ
יש להתספק לגבי הצדיקים שעלו חיים לשמים, כגון ר' יהושע בן לוי, 
האם יש חיוב להתאבל עליו, או שכיון שסוף סוף לא מתו רק שנסתרו 

מעיני הבריות, תו ליכא חיוב אבילות. 
ולכאו' אין להביא ראיה מאלישע, שקרע על אליהו כשעלה חי לשמים 
)ועי' מועד קטן כו.(, שאפשר לומר ששם הקריעה היתה מדין קריעה על 

רבו ולא על סילוק הגוף, דקרע על מה שיותר לא יכול ללמדו.
והנה ב'שדי חמד' )ח"ב עמ' 193( מביא מס' 'נחלת בנימין' )מצוה קד(, 
שנסתפק האם צדיקים שנכנסו חיים לגן עדן מחוייבים לקיים שם מצוות 

עשה.
דשמא המקום גורם, ודווקא עוה"ז הוא מקום מוכשר לשמור מצוות 

ה' חוקיו ותורותיו, ולא בגן עדן.
או דילמא מיתה גורמת פטור המצוות, שאין חובת מעשה המצוות 
נמשכות רק בהיותן אדם, כלומר מחובר מגוף ונפש, ובהפרדם זה מזה 

אינו אדם, ולכן כשמת נפטר מהמצוות.
אבל אותם שנכנסו חיים לגן עדן - מחוייבים הם לשמור גם שם מצוות 
ה' הואיל וגופן קיים, ועי"ש שנסתפק האם זה רק במצוות עשה או גם 

בלא תעשה. 

והביא שבס' 'זרע יצחק' )לר' יצחק עטיה בקונטרס פלפלת כל שהוא 
סי' יא( שקיל וטרי בזה, והביא מסקנתו לדינא דלענין דברים שבין אדם 
למקום, דינו כחי ומקיים כל המצוות, אבל לגבי דידן כגון לענין אשתו 

וכן לענין קריעה וכיוצ"ב, הרי הוא כמת ולא תלי הא בהא, ע"כ. 

קרח, בבלועי  פיה  את  האדמה  בפתיחת  הגדול  החידוש   מה 
ברעידות  הארץ  פתיחת  של  תופעות  היו  כבר  הרי  "בריאה",  נקרא  שזה 

אדמה ובבולענים?

האם יש חיוב אבלות על צדיקים שנכנסו חיים לגן עדן?

היאך נפל אדם גדול כקרח בחטא של כפירה ? •
מדוע נזכר בתהילים רק מעשה דתן ואבירם, ולא מעשה קרח? •
כיצד סבר קרח שכולם ראויים להיות כהנים, בזמן שראה מה אירע לנדב ואביהו? •
מדוע דווקא שוטרי בני ישראל נבחרו למנהיגים? •
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הטעם שאין מברכים 'שהחיינו' על קידושי אישה
משום שאין מברכים ברכת הזמן, רק על מצווה שמיד נגמרת מלאכתה 
ונשלמת המצווה כגון תקיעת שופר, משא"כ קידושי אשה, שעיקר מצוות 

"פרו ורבו" אינה נגמרת מיד, אלא אח"כ כשנולד בן ובת.
מחילת עוונות

תני "חתן נשיא וגולה מכפרת", חתן דכתיב )בראשית כ"ח, ט'( "וילך עשו 
אל ישמעאל ויקח את מחלת בת ישמעאל", וכי מחלת שמה והלא בשמת 

שמה, אלא שנמחלו לו כל עוונותיו )ירושלמי ביכורים ג ג(.
הטעם למחילת עונות: משום שהוא בריה חדשה, דעד עתה היה חצי גוף 

וכשהוא נושא אשה הווי גוף שלם )גור אריה פרשת בראשית(.
טעם אחר: שלושה שותפים לו לאדם, הקב"ה אביו ואמו, הרי בשעה שאדם 
נושא אשה נהיה שותף לקב"ה וע"כ שפיר מוחלים לו עוונותיו משום כבוד 

המקום )בישורון מלך(.

צום ביום החתונה
נוהגים שהחתן והכלה צמים 
ביום החופה. יש נוהגים שרק 
החתן צם, ואצל עדות המזרח 
יש הנוהגים שאף החתן אינו 

צם.
הרמ"א כתב מפני שהוא יום 
שנמחלים להם עוונותיהם )הגהת 
רמ”א באה"ע סימן ס"א( ומטעם 

זה סגי עד צאת הכוכבים.
טעם אחר: מובא בתשובת 
מהר"ם מינץ )סימן קט( כדי 
שלא יהיה שיכור בשעת מעשה 

הקידושין.
טעם אחר: משום שמצווה זו 

חביבה עליהם, וכדרך חסידים הראשונים שהיו מתענים לפני מצווה חביבה 
עליהם, כגון לולב ושאר דברים, גם החתן צם לפני מצווה חביבה זו )מטה 

משה פרק ראשון בהכנסת כלה אות ב בשם הרוקח סימן שנג(.
טעם אחר: על פי הפסוק "לא אוכל לדבר עד אם דיברתי", הרי אליעזר 
שקידש את רבקה בשליחות יצחק לא אכל עד שקידש, גם החתן לא אוכל 

עד שיקדש.
טעם אחר: משום דליתא כתובה דלייתה ביה תיגרא ]אין חופה ללא מחלוקת[, 
לכן מתענה שבזכות זה תתבטל התיגרא )שד"ח מערכת חתן וכלה בשם 

מהר"י מברונא(.
טעם אחר: הצום הוא משום אבילות על ירושלים לקיים מה שנאמר )תהילים 
קל"ז, ו'( "אם לא אעלה את ירושלים על ראש שמחתי" )ערוגת הבושם ח"ד 

עמוד 44 בשם ר' אפרים מבונא(.
טעם אחר: דאיתא בירושלמי ר"ה )פרק א הלכה ג( "מלך נידון בכל יום", 
והיות שחתן דומה למלך הרי דנים אותו כמלך, ולגביו יום החופה הוא כיום 

כיפור ולכן מתענה )שו"ת מהר"י ברונא סימן צג(.
טעם אחר: כמו שהתענו ישראל קודם מתן תורה, כך גם החתן שביום זה 

זוכה לתורה כידוע )מטעמים חתן וכלה סח(.

נהגו שהחתן לובש קיטל ]בגד לבן[ בחופה
הטעם: הואיל וביום החתונה מוחלים לו על כל עונותיו, וכביום הכיפורים 
שלובשים בגדי לבן ע"ש שנאמר )ישעיהו א', י"ח(: "אם יהיו חטאיכם כשנים 

כשלג ילבינו" )מטה משה פרק ראשון בהכנסת כלה ב(.
טעם אחר: משום שבגד זה רומז לחירות, כמו שלובשים אותו בליל פסח, 

ומרמז שהחתן נעשה עתה בן חורין מחטאיו )מטעמים קג(.
טעם אחר: כיון שהקיטל הוא בגד של מתים, לסימן ברכה שלא יתפרד 

הזוג כל ימי חייהם, ורק המוות יפריד ביניהם )שו"ת נהרי אפרסמון(.
נהגו להלביש החתן את הקיטל, והטעם: להזכיר לו יום המיתה, שגם כן 
מלבישים לו לבנים דכתיב: "כל ימיך תתעץ לבן" וכו' ועל ידי כך יתעורר עוד 

ביתר שאת לשוב בתשובה שלימה )יעב"ץ(.
טעם אחר: חתן דומה למלך, וכמו שמכבדים את המלך ומלבישים אותו, 
כך מלבישים את החתן והוא סימן גדלות )יעב"ץ, 

מטעמים חתן וכלה אות קלו(.

הינומא
נהגו לכסות פניה של הכלה, והטעם: על פי 
הפסוק "ותיקח הצעיף ותתכס" )מהרי"ל עמוד 
תסו(, וי"א מפסוק זה )רות ג', ט'( "ופרשת כנפך 

על אמתך" )מטעמים(. 
טעם אחר: משום שנפסק בשו"ע )אה"ע סימן 
סה ב( שאסור להסתכל בכלה, ומאידך מוסיף 
הרמ"א שמותר להסתכל על תכשיטיה, לכן 
מכסים את פניה בהינומא )לקוטי מהרי"ח ח"ג 

דף קל(.
טעם אחר: ההינומא רומזת לכסות שמכסה 
הבעל את אשתו מעיני האנשים, שמכאן ואילך 
היא אשת איש וההסתכלות בה אסורה )כתו"ק 

בראשית כ טז(.

החופה
טעם שהחתן מקדש את הכלה תחת החופה, משום שהקידושין הראשונים 
שהתקדשו ישראל לאביהם שבשמים בעת מתן תורה היה תחת ההר )רוקח 

שנג, מטעמים ערך חתן וכלה אות סא(.
נהגו לעשות החופה מתחת כיפת השמים

והטעם: לסימן טוב שיהיה זרעם ככוכבי השמים, וכמו שאמר הקב"ה 
לאברהם )בראשית ט"ו, ה'(: "הבט נא השמימה וספור הכוכבים וגו' כה יהיה 

זרעך" )רמ"א אבהע"ז סימן סא א(.
טעם אחר: לפי שבעריכת החופה מחוץ לבית יש משום פרסום השמחה, 
כמאמר הכתוב )ירמיה ל"ג(: "עוד ישמע בערי יהודה ובחוצות ירושלים קול 
ששון וקול שמחה קול חתן וקול כלה קול מצהלות חתנים מחופתם", ו'חוצות' 

הוא תחת כיפת השמים )שו"ת יהודה יעלה ח"א או"ח סימן לח(.
טעם אחר: מפני שבתוך הבית המקום צר, ומתערבים אנשים ונשים ועלולים 
לבוא לידי מכשול. טעם אחר: משום שהחופה אם אינה ברשותו של החתן 
אינו קונה, ולכן עושים בחוץ ברה"ר שגם לחתן יש חלק בו )שו"ת שאילת 

יצחק סימן ס(.

 מדוע נהגו לעשות החופה מתחת כיפת השמים?
 מהו מקור המנהג שהחתן והכלה צמים ביום החופה?

ומדוע נהגו שהחתן לובש קיטל בחופה?

הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א
בעמח''ס ''לב המועדים'' 

לב המועדים
הלכות טעמים ומנהגים

המשך בעמוד 27 <<<

חייגו: 4992* או 077-2222-666 

קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת

שעות 
24ביממה הרב אריה זילברשטיין שליט"א

הדף היומי בהלכה ⋅ עברית
שלוחה 1 

הרב אפרים סגל שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2 

הרב אליהו אורנשטיין שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 2

הרב מאיר שפרכר שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 2

הרב מרדכי שלמה פריינד שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2

הרב יוסף מגנוז שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ צרפתית

שלוחה 2

להתקשֵר לתורה
מסביב לשעון

מאת הרבנים הגאונים שליט"א
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מאת הרבנים הגאונים שליט"א
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 לאיזה צד פונים בהקפת הס"ת בהושענות? • סדר הדלקת נרות חנוכה • סדר ברכת כהנים
אמירת "בואי בשלום" בקבלת שבת

דף סב:
מבוארת בסוגייתנו בזבחים )דף סב:( הלכה, שכל פינות שאתה פונה לא 
יהיו אלא דרך ימין. ודרשו זאת מפסוקים. הדבר נוגע להרבה הלכות, ונחלקו 
הפוסקים כיצד פונים שיהיה לימין, ונבאר תחילה המנהג המקובל ע"פ 

הפסוקים, ואח"כ נבאר ראיות הקדמונים בעזהי"ת.

סדר הנענועים
לגבי נטילת ארבעה מינים, מבואר 
בשו"ע )סי' תרנ"א ס"י( להקיף 
דרך ימין, כלומר שמנענע תחלה 
לצד מזרח אח"כ לדרום שהוא 
ימינו, אח"כ מערב ואח"כ צפון, 

שזה בכוון השעון.

סדר סביב ההושענות
הבימה  סביב  ההקפות  לגבי 
בפוסקים  מבואר  בהושענות, 
דרום למזרח  שמקיפים מכוון 
וצפון, שזה ההפך מסיבוב השעון, 
ולכאורה אינו לכוון ימין, ושאלה 
זו כבר שאל ה'תרומת הדשן' )סי' 
צ"ח(, וביאר שהבימה משמשת 
כמזבח שבה נמצא הספר תורה. 
א"כ תחלה הופכים הצבור פניהם 
לכוון ספר התורה, ואז יוצא שצד 

ימין של העומדים בדרום הוא למזרח, וימין העומדים במזרח הוא לצפון וזהו 
הנקרא 'ימין'.

וזה ממש כמו שמבואר במשנה ב'זבחים' בהלוך הכהנים סביב המזבח, כיון 
שהליכתם עם הפנים למזבח.

הדעות בנרות חנוכה 
לגבי נרות חנוכה, המנהג להדליק מנר שמאלי ואח"כ מדליקים לצד ימין, 

כדי לפנות משמאל לימין כמבואר בשו"ע )בסי' תרע"ו ס"ה(.
ב'תרומת הדשן' )סי' ק"ו( הביא בסדר נרות חנוכה שתי דעות: דעה ראשונה 
של בני ריינוס, שמדליקין משמאל לימין, וכ"כ המהרי"ל בשם המהר"ם, וכן 
פסק השו"ע. דעת שניה של בני אושטרייך, שמדליקים קודם את הימני ואח"כ 
את השמאליים מימין לשמאל, וכדרך שכותבים בכתב יהודי מימין לשמאל. 
ואפשר שהם סוברים שזה נקרא דרך ימין, ועוד טעם כתב כדי להתחיל בנר 

הסמוך לפתח ע"ש.
המהרי"ל )סי' מ'( נשאל למה מדליקים נרות חנוכה משמאל לימין? הרי 
פניה לימין צריכה להיות באופן שיתחילו מימין לשמאל והוכיח השואל 
מעבודת המקדש, שכשעלו למזבח הלך הכהן מקרן מזרחית דרומית למזרחית 
צפונית, ואח"כ צפונית מערבית ומערבית דרומית, בהפוך מסבוב השעון. 

והשיב לו המהרי"ל שאדרבה, כך מתקיימת פניה לימין, כיון שהכבש לצד 
דרום של המזבח, ואינו ממלא כל רוחב המזבח, וכשעולה אל המזבח ופניו 
לדרום, נמצא צד מזרח לימינו, ולכן הולך לכוון מזרח וכן הלאה - הולך 
לימינו בכל ההיקף, וכן אנו מסבבים בהושענות, וכן בלולב יש לנענע מזרח, 

דרום, מערב, צפון - לכוון ימין, ולא כאותם המהפכים ולא ידעתי טעמם.
הרי נתבאר בדבריו החלוק בין הקפת המזבח והבימה, ללולב ולהדלקת 
נרות חנוכה, וכמו שנתבאר מ'תרומת הדשן'.

עוד כתב המהרי"ל, שהוא תמה על כתיבת 
התורה הקדושה שנכתבת מימין לשמאל, 
וכתב ע"ז תירוץ ונעתיקנו בלשונו: "ושמא 
משה רבינו עליו השלום עיניו ראו את פני 
מורו ]השם[ יתברך ופנה לימינו, ושרא לי 
מר עכ"ל, כלומר שמשה רבינו, כשכתב את 
ספר התורה מפי עליון, היה כביכול מול 
פני הקב"ה, ופנה מימינו לשמאלו כנגד 
ימין של  הקב"ה שממולו כביכול, לצד 

הקב"ה.

דעת ה'לבוש' וסיעתו
ה'לבוש' חולק על דעת השו"ע, ובלולב 
כתב לנענע מזרח-צפון-מערב-דרום, וכן 
בחנוכה, דעתו להדליק מימין לשמאל, 
והוכיח מסדר הכתב שהדרך לכתוב מימין 
ע"ז  נתבאר מה שהשיב  וכבר  לשמאל, 
המהרי"ל. והתוספות יום טוב בספרו 'מלבושי 
יו"ט', השיב ע"ז וכתב, שאע"פ שהשורה הולכת מימין לשמאל, אפילו הכי 
- בכל אות ואות בפני עצמה נכתבת משמאל לימין, בפרט בכתב אשורי, ועוד 

האריך ע"ש.

כיצד לרקוד במחול וב'הורה'
עוד הוכיח ה'לבוש': מטבע בני אדם שמסבבים עצמם במחול שבלי כוונה 
מסתובבים לכוון צפון. וניסיתי לבדוק זאת, וראיתי שבמחול רגיל כדרך 
שרוקדים בהקפות בשמחת תורה, רוקדים לצד ימין כהקפת הושענות שלנו, 
עם הפנים לאמצע המעגל, ומהלכים לצד ימין, וברקוד 'הורה' רוקדים לצד 

שמאל.
והתוספות יום טוב השיב ע"ז, שבעבודת השי"ת אין ללכת אחר הטבע, 
ואדרבה, כל מה שעושה נגד דרך הטבע יותר - נראה שעושה לשם השי"ת, 

שעושה מגמתו נגד דרכו ומנהגו.
עוד הוכיח ה'לבוש' מהקפת המזבח, שהולך מזרח דרום למזרח צפון, ומשם 
למערב צפון ומשם למערב דרום, וסיים שזהו דעת מנהג אושטרייך שנזכר 
וכן נראה להלכה מכח שני עדים, הכתב והטבע וחוט  ב'תרומת הדשן', 
המשולש הקפת המזבח. וכבר נתבאר מה שהשיב המהרי"ל ע"ז, שבמזבח 

היו פניו כלפי המזבח, והלך לצד ימינו כהושענות.

"וראיתי שבמחול רגיל, כדרך שרוקדים בהקפות בשמחת תורה, רוקדים 
ומהלכים  המעגל,  לאמצע  הפנים  עם  שלנו,  הושענות  כהקפת  ימין  לצד 

לצד ימין, וברקוד 'הורה' רוקדים לצד שמאל..."

 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'

המשך בעמוד הבא <<<

אילוסטרציה
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<<< המשך מעמוד קודם 

<<< המשך מעמוד 24 | הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א

<<< המשך מעמוד 2 | מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א

דברי הקדמונים 
הרמ"ע מפאנו כתב קונטרס 'דרך ימין', ושם הוכיח כדעת ה'לבוש' ונדפס 
בהרחבה ובביאור בספר 'באר אברהם' ]בכרך[, ושם נדפסו עוד תשובות 
קדמוניות מחכמי דורו של הרמ"ע מפאנו שנחלקו בזה, והרב בכרך האריך 

בביאורים בספרו ע"ש.
ה'באר שבע' בסוטה )דף טו:(, השיג בחריפות על החולקים על דעת השו"ע, 
וכתב שהם סוברים שיש לנהוג כדבריהם אפילו אומרים על ימין שהוא שמאל 
ועל שמאל שהוא ימין, והאריך לקיים דעת השו"ע, וכן הכריע הב"ח בסי' 

קכ"ח סי"ז.
סדר ברכת כהנים ואמירת "בואי שלום"

הדבר נוגע גם לברכת כהנים, שכתב השו"ע )סי' קכ"ח סי"ז( שכשהכהנים 
מסתובבים עם פניהם לקהל ואח"כ חוזרים כלפי ההיכל, יחזירו דרך ימין. 
והכריע המשנ"ב שם, שהכוונה שכשעומדים ופניהם למזרח ומסתובבים 
לכוון הקהל, יסתובבו דרך צד דרום ולמערב, וכשחוזרים לכוון ההיכל אז 

יחזרו דרך צפון ולמזרח לצד ימין שלהם.
והדבר נוגע גם בקבלת שבת, כשאומרים "בואי בשלום" ומסתובבים כלפי 
מערב, יש להסתובב דרך ימין לדרום, וכשחוזרים ממערב למזרח יש לפנות 

לצד ימין לצפון.
ובכל תנועה ותנועה נמליך את השי"ת לפי כללי ההלכה, להגביר צד הימין 

על השמאל.

נהגו שמוליכים החתן והכלה אחד מצד זה ואחד מצד שני
והטעם: על פי המדרש על הפסוק )בראשית ב', כ"ב(: "ויביאה אל האדם", 
מלמד שנעשה הקב"ה שושבין לאדם הראשון, ובב"ר )פרשה ז' ח יג( אמרו 

מיכאל וגבריאל היו שושבינים של אדם הראשון )מ"מ ב(.

נהגו להוליך לחופה עם אבוקות ביד
הטעם: לסימן ומזל הצלחה שאבוקה מסמלת שמחה.

טעם אחר: מנהגי חתן וכלה נלמדים ממעמד מתן תורה, בו ה' התגלה 
"כחתן זה שיוצא לקראת כלה" )מכילתא פ"ג(. ובמתן תורה נאמר )שמות 

כ', י"ח( "וכל העם רואים את הקולות ואת הלפידים" )תשב"ץ סימן תסז 
עמוד מד(.

]הטעם שאנו לומדים דברי רבים ממנהגי חופת חתן וכלה ממתן תורה, כי 
שם הראה את עצמו כביכול כחתן הקב"ה לפני כלה[ )תשב"ץ סימן תסז(.

נהגו להחזיק שני נרות 
והטעם כי כידוע לאיש יש רמ"ח איברים ולאשה רנ"ב )בכורות מה, א(, 
ביחד הם ת"ק בגימטריא ב' פעמים 'נר', לכן נושאין שתי נרות לפניהם לרמוז 
לזיווג איש ואשה, ועוד ב' פעמים 'נר' בגימטריא כמנין "פרו ורבו", שהוא 

סימן שיהיו פרים ורבים )מטה משה הכנסת כלה ב(.

אמרתי: "מרן הגראי"ל שאל שאלה: 'פלא! הברון רוטשילד קיבל ברכה של 
עשירות לכל ימיו, איזו ברכה היא זו כאשר כיום כל יוצאי חלציו גויים?!'".

-"שמעתי שהסיפור הי' כך, שהחכם צבי התאכסן אצלו בבית, והחכם צבי 
היה מתנהג גם בהנהגה של קפדנות, והיו לו טענות על כמה דברים שם, 
ולאשתו ]של רוטשילד[ היה מאד אכפת, והיא הרגיעה, עד שפעם אחת היה 
כבר כבד מנשוא, והוא אמר לחכם צבי: 'אם קשה לכם כאן, אפשר לעבור 
למקום אחר'. אמר לו החכם צבי: 'בקרוב יגיע לי כתב רבנות, ואם היית 
ממתין עוד יום, הייתי מברך אותך וכל יוצאי חלציך )ברוחניות וגשמיות(, 

אבל עתה נברך אותך וכל יוצ"ח בעשירות'.
"ובאמת עשירות, אם יודעים לשמור על מעלותיה, זה דבר שאפשר לזכות 
על ידיה הרבה, ולכן קיבל ברכה רק כזו )שיש בה תנאי וקושי, שצריך לדעת 
לשמור עליה וזה לא קל(, ואם היה ממתין גם את היום הנוסף, היה ראוי 

ליותר ברכה".
אמרתי: "שמעתי מרבי מרדכי רבינוביץ שליט"א, בשם סבו הגאון רבי יעקב 
ניימן זצ"ל, שאמר: 'אי איישר חילי הייתי מוסיף בברכת השחר: שלא עשני 

גביר'.
ותגובת רבינו: "זה רמוז ב'שלא עשני גוי', כי זה כולל גם גויאשקייט אצל 

בני ישראל, והרבה גבירים מעורב בהם גויאשקייט"...

עובדות והנהגות בעניין תפילות הצדיקים
פָה נֶעֱצָרָה" )במדבר י"ז, ט"ו( גֵּ ה... וְהַמַּ ב אַהֲרןֹ אֶל משֶֹׁ שָׁ "וַיָּ

הג"ר שמעון זייבלד היה בחור צעיר כאשר הגיע מירושלים ללמוד בישיבת 
סלבודקה, ובא להתברך אצל מרן ה'חזון איש'. שאלו החזו"א: "מה שלום 
אביך?", השיב: "ברוך ה'", ושוב שאלו ה'חזון איש': "מה שלום אביך?", ושוב: 

"ברוך ה'..."
הבחור ר' שמעון נחרד, אם ה'חזון איש' שואל יש בזה משהו, כנראה דבר 

נורא ארע... מיד רץ להתקשר לירושלים – "מה שלום אבא?". "לא קרה 
כלום", השיבוהו. חזר על שאלתו ושב הרגיעוהו, "לא ארע דבר". "לא יתכן! 

ה'חזון איש' שאל מה שלומו, אתם מסתירים ממני!".
התברר מה הסיפור. מספר שנים קודם, האב עמד לעבור ניתוח מסובך, 

נכנסו ל'חזון איש', שאלו בעצתו וביקשו את ברכתו.
וכיצד התברר לו? כי ה'חזון איש' אמר לו למחרת: "אביך עדיין ברשימה 
שלי!"... )וכיון שלא נכנסו להודיעו אם הניתוח הצליח, המשיך מרן להזכירו 
בתפילותיו...(. ר' שמעון זייבלד נדבק בחזו"א באופן מיוחד, מחמת כך שנוכח 

לגלות כי במשך שנים התפלל על יהודי שלא הכירו כלל...
רבינו הזיל דמעה לשמע הסיפור, ואמר: "היה לי פעם דבר כזה. הרופאים 
אמרו לפלוני שבתו א"א לה שתלד, וחיתן אותה וביקש ממני שאתפלל, 
והכנסתי אותה ברשימה. ואחר שנים הרבה שמעתי שנולד לו, אמרתי לו: 

'מדוע לא סיפרת שנולדה לך'.
"העולם אומר על זה את הפסוק 'חכמים הם להרע ולהיטב לא ידעו'. ולפני 
שנים ראיתי בתו' הרא"ש על התורה על הפסוק בקרח י"ז ט"ו 'וישב אהרן 
אל משה וגו' והמגפה נעצרה' - ולא כתיב מדוע שב אליו, וכתב תוס' הרא"ש, 
שהרי שלחו משה על המגפה ומשה התפלל, וכשהמגפה נעצרה היה צריך 
להודיע ושם כתב - דלא כמו שנהגו העולם שלא מודיעים" )עי' מושב זקנים 

מבעלי התוס'(.
לפני סוכות אמרו לרבינו, כי השנה היו מעט אתרוגים בעץ של הגרמי"ל. 

הפטיר ואמר:
"בפעם הראשונה אחרי ערלה שניטעו העצים של רמ"י מהאתרוג של החזו"א 
היה שפע רב, אולי אלף אתרוגים. שנה אח"כ התייבש, כנראה כי היה יותר 
מידי עומס בשנה קודמת. הוא הלך להחזו"א ונתן לו ברכה שתמיד יהיו לו 

אתרוגים, ועד היום יש אתרוגים".
)מתוך הספר 'כל משאלותיך'(

קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666

יש לכם שאלות על הנלמד ב'דף היומי בהלכה'? 
רבני 'קו השיעורים של 'דרשו' ממתינים לכם עכשיו בשלוחה 8
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

מלאכת 'מחתך'
אחת מל"ט מלאכות שבת, היא מלאכת 'מחתך', שפירושה – חיתוך לפי מידה מסוימת, שהחותך מקפיד • 

עליה. 
ן' וכיוצא בהם – יש אומרים שמותרת בשבת; יש אומרים שאסורה מדאורייתא משום •  הפרדת גביעי 'לֶבֶּ

מלאכת מחתך או מלאכת 'מכה בפטיש'; ויש אומרים שאסורה מדרבנן.
פתיחת לשונית של פחית שתיה – יש אומרים שמותרת בשבת; ויש אומרים שאסורה מדאורייתא משום • 

מלאכת מחתך.

מלאכת 'ממחק'
'ממחק', שמהותהּ היא החלקת העור המופשט מן •  אחת מל"ט מלאכות האסורות בשבת, היא מלאכת 

הבהמה על ידי הסרת השער ממנו; ובכלל איסור זה – החלקת כל משטח שהוא, כגון עץ ואבן.
אֲטָמֵי אוזניים העשויים שעווה, שמשנים את צורתם לפי תעלת האוזן, וממלאים בהם את חלל האוזן – • 

נחלקו הפוסקים אם השימוש בהם מותר בשבת.

מלאכת 'בונה' ואיסור 'אוהל עראי'
עשיית אוהל קבוע היא 'תולדה' של מלאכת 'בונה', ואסורה בשבת מדאורייתא. ובספרי האחרונים נכתבו • 

סיבות שונות להגדרתה כתולדה ולא כ'אב'.
אוהל עראי שמטרתו לשימוש בחלל שתחתיו, וכגון שנועד להגן מפני השמש או הגשם, או לסייע לפעולה • 

כלשהי תחתיו – אסור לעשות בו אף את הגג בלבד ללא מחיצות.
אוהל עראי שמטרתו לשימוש בצדו העליון בלבד, אסור לעשותו בשבת על ידי העמדת מחיצות והנחת גג • 

עליהן. אולם, מחיצות שהעמידן בימות החול – מותר להניח עליהן את הגג.
מותר לעשות אוהל עראי בשבת באופן שמחזיק את הגג בידו תחילה, ומכניס מחיצות תחתיו, מפני שדבר • 

ם אוהל, ומאידך, הוספת המחיצות לא נעשתה כדרך בניָן. שאדם מחזיק בידו אין עליו שֵׁ

'תוספת אוהל עראי'
חכמינו ז"ל אסרו עשיית אוהל עראי בשבת, אך התירו 'תוספת אוהל עראי', דהיינו, שמקום שיש עליו כיסוי • 

ברוחב טפח מערב שבת, מותר להוסיף עליו בשבת תוספת עראית.
אם הניח בערב שבת יריעה מגולגלת על גבי מקום שרוצה לכסותו בשבת – אסור לפורסהּ בשבת גם אם • 

רוחבהּ כשהיא מגולגלת, הוא טפח ויותר; אלא אם כן החל לפורסהּ בערב שבת ברוחב טפח.
עגלת תינוק שיש לה גגון מתקפל, מותר לפתחו בשבת, ומותר גם לפרוס אוהל עראי בהמשך לגגון זה, גם • 

כאשר בכניסת השבת היה הגגון מקופל ולא פרסוהו ברוחב טפח.

'מחיצת עראי'
חכמינו ז"ל אסרו עשיית אוהל עראי בשבת. ואיסור זה הוא על עשיית גג – ופעמים שאסור אף ללא מחיצות • 

– כיון שעיקרו של האוהל הוא הגג, אך לא אסרו עשיית מחיצת עראי ללא גג.
ירָה', שנועדה להתיר איסור כלשהו, או להשלים •  הדין הנ"ל אמוּר בדרך כלל, אך כאשר מדובר במחיצה 'מַתִּ

כמחיצה  דינה  היא קשורה,  לענין ההלכתי המסוים שאליו  בנוגע  קבועה,  כמחיצה  כיון שדינהּ   – מצוה 
קבועה גם לענין שבת, ויש בה איסור דרבנן של מלאכת 'בונה'. אולם, העמדת מחיצה המורכבת על גבי 

ציר או מסילה וכדומה, כגון סגירת תריס  – מותרת בשבת אף כמחיצה 'מתירה'.

ן' בשבת?  האם מותר להפריד גביעי  'לֶבֶּ
 האם מותר להשתמש באֲטָמֵי אוזניים העשויים שעווה?

האם מותר לפתוח גגון מתקפל של עגלה בשבת?


